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Поздрав ослобођеној Истри
и Словеначком Приморју

а народе Југославтје 15
септембар биће још је-

дан велики и значајан истори-
ски дан. После вековног робо-
вања туђину и вековне јунач-
ке борбе за слободу, њихова
браћа из највећег дела Истре
ни Словеначког Приморја ушла
су најзад 15 септембра 1947 у
састав слободне народне др
жаве, Федеративне Народне
Републике Југославије.
Ослобођење поробљене бра-

ће народи Југославије поздра-

вили су с радошћу и одушев-
љењем као једну од највећих

тековина своје тешке али слав
не народноослободилачке бор-
бе и као знак снаге и живот-

нога полета своје земље,

Слобода Истре и Словенач-
кога Приморја утолико там је
драгоценија и дража што нам
је нико није поклонио, већ
смо је извојевали тешком бор.

бом и бескрајним жртвама, Сва
ка груда истарске и примор-
ске земље заливена је крвљу
својих најбољих синова и сн-
нова свих осталих крајева ЈУ-
гославије,
Ако је иједан народ у Е-

вропи заслужио у току Дру

гог светског рата толико обе-

ћавачу слободу, заслужто ју
је заиста народ Истре и Сло-

ветеког Приморја. Тај народ
устао је први против фашизма,
онда док су се државници
многих земаља још клањали
пред будућим завојевачима и
поробљивачима своје отаџби-
не. Тај је народ издржао
четврт века неравне борбе про

тив далеко моћнијих тлачите-
ља и изишао је из те борбе
несломљен и снажан, ла први
у границама двеју бившихфа“-
шистичких сила подигне за-
ставу слободе и демократије.
Напод Истре и Словеначко-

га Приморја у сразмери своје

блојне снаге учинио је неоце-

њиве услуге савезничкој ства-

ли за време рата, Док су сеу
Италији водиле борбе, истар-
ски и приморски партизани,
по цену огромних жртава, пре
кидали су главне саобраћајне

артерије у позадини немачког
и италијанског фронта и за

државали знатне непријатељ.

ске снаге, доприносећи

_

тиме
разбијању тога фронта.

Они су још у јесен 1943 го-

дине ослободили сами, својим
сопственим

_

снагама,

_

велики

део своје земље, а у пролеће

1945 заједно са Југословенском
армијом ослободили су је целу,

све до иза Тржића и Видема
Своју величанствену борбу

ови су увеличали још и јед-

ним великим гестом, тиме што

су, у јеку те борбе, и поред

свих патњи које су претрпели

од италијанског фашизма, 0"

стварили братство хрватског,
словеначког И италијанског

народа целе Јулиске Крајине

и то братство засновано је на

тако чврстим темељима да се

и већина Италијана Јулиске

Крајине изјаснила за прикљу-
чење овога краја _Федератив-
ној Народној Републици Југо-
славији.

Нажалост, после рата, ова
велика дела једног од најхрг-
бријих и најзаслужнијих наро-
да не само што нису наишла

ва разумевање и признање 0-
Њих савезника који су нају-

порније апеловали на његове
жртве и најсвечаније му слали
обећања, већ су напротив пот-
Пуно заборављена, Они, који
су Јулиској Крајини обећава-
Ли златна брда, Атлантске по-

Веље и четири баснословне
Прекоокеанске слободе, посла-
Ли су јој окупационе трупе,
усолинијеве

_

карабинијере,
Преобучене у нове униформе
„цивилне полиције, па чак и

старе Мусолинијеве законе.
Они не само што ни хвала

ћису рекли борцима Јулиске
Крајине за жртве које су ови
Поднели да би умањили њи

Хове жртве, већ су им стали
Оспоравати и најосновнија 40-
Зечанска права, права на сло“

одни живот у својој слобод-
80, народној држави.

след оваквога става запад-
сила хиљаде Хрвата "

Словенаца Јулиске Крајине 0
и су и даље у туђој др“

Жави, док су друге хиљаде
живе на

ој творевини _тобо-

Жње слободнетериторије ТР-,
ста, > А за овчорба

Поред свега тога и поред
жалости коју смо 15 септембра
осетили зато што сва наша
браћа из Јулиске Крајине не-
ће живети у нашој заједнич-
кој слободној држави, ми да-
нас можемо бити горди и по:
носни,
Благодарећи борби јулиских

партизана, благодарећи народ
_ноослободилачкој борби свих
народа Југославије, благода-
рећи свесрдној и братској по-
моћи великога Совјетскога Са-
веза и високоме престижу ко-
ји нова Југославија ужива
данас у свету, ми смо успели,
„Упркос свих отпора и интри-

„га, да остваримо највећи део
својих права и да ослободимо,
сем Једнога“ узанога појаса
дуж словеначке обале и Соче,
сву нашу народну територију
која је досад била под влашћу
италијанских империјалиста.

._ Задар у Далмацији, затим
Лоштињ, Црес и читав низ дру-
гих Јадранских острва, велико
пристаниште Ријека са најве-
ћим купалиштем на Јадрану
Опатијом, скоро цела Истра
са својим градовима Пуљом,
Водњаном, Лабином, Пазином,
Ровињем и Поречем. Словенач-
ко Приморје са  Постојном,
Ајдовшчином, Идријом, Тол-
мином и Кобаридом — сви ти
крајеви и места од 15 септем-
бра нису више делови туђе
државе, већ саставни део Фе-
деративне Народне Републике
Југославије,

поред света отпора, нова
Титова Југославија добила је
мното више него што се стара
Југославија у Версаљу усуђи-
вала и да тражи. Нова Југо-.
славија ослободила је од за:
паднога империјализма и кра-

„јеве које претставници  нена:-
родне краљевске Југославије у
емиграцији нису ни помињали.
У старој Југославији фаши-

стичка утврђења око Задра на
нашој обали штрчала су као
гнојави чир на народном те
лу. Фашисти су држали низ
острва дуж наше обале до са-
мих излаза из наших лука,др-
жали су ријечко пристаниште у
коме се стичу наше важне же-
лезничке пруге и друмови,
Данас нема више страних

империјалистичких клинова У
нашој територији. Наша је
граница померена до средине
Јадрана померена је на запад
ну обалу Истре до предграђа
Трста и Горице и до планип-
ских врхова на западним оба“
лама горње Соче.
Новоослобођене области сла

дају у најлепше и национално

најсвесније у нашој земљи.
Приставишта и бродоградили-
шта Задра, Ријеке и Пуља би:
ће драгоцена за нашу морна-
рицу. Пореч, Ровињ и друга
места дуж западне обале И-
стре играће важну улогу у на.
шој рибарској индустрији. Руд
ници у Мдрији и Раши спада“
Ју У најбогатије у нашој зе-
мљи, Источна обала Мстре од
Опатије до Пуља, Учка Гора,
Постојна, Бријонска Острва,
стари градови Истре и долина
Горње Соче са својим природ-
ним лепотама заузеће једно
од првих места у нашем тури-
зму. Истарски виногради и
воћњаци и они на Красу и У
Брдима код Горице спадају У
најчувеније у свету.
Сва ова природна богатства,

која су У туђинској власти
била искоришћавана

_

за туђ
рачун на штету народа, и 0-
громне могућности ових кра-
јева које је страни завојевач
запостављао биће велики до-
принос у изградњи наше нове
напредне народне државе.
Народи Истре и Словенач-

ког Приморја и народи целе

Југославије никад неће забо-
равити крајеве који су им о-

тргнути иако су етнички њи-
хови, иако су их они по цену
тешких жртава сами својим
сопственим жртвама ослобо-
дили.
Наши народи никад неће за-

боравити ни безбројне увреле
које су им наношене од оно-
га дана када су објављене ла-
жне вести да су Трст други
сслоболили, па све до послед
њих подвига „пивилне поли=

пије“ у Трсту, Пуљу и Го-
рипи.
Успомена на претрпљене не-

прављениувреле "неће нам“ ме: ·
ћутим лонети потиштеност, ни-
ти ће нам убити веру у наше
право и, у Нашу · животну
снагу. : ' .

Сасвим. супротно томе, пре-
топљене неправде и увреде
паће нам потстрека ла са још
већом енергијом и. још већим
полетом приступимо обнови и
изградњи ослобођених крајева
и теле наше земље.
И зато можемо бити сигур-

ни да ће, благолагпећи љубави
целе Југославије, благодарећи
неупоредивом радном полету
целе наше земље и нарочито
благодарећи ролољубљу и из
ванредним особинама својих
синова Истра и Словеначко
Поимопје ускоро бити један

од најнаппеднијих и најлеп-

ших лелова наше земље,
Михаило С. ПЕТРОВИЋ

ЈУГОСЛОВЕНСКА ПУЛА
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ПОШТАРИНА ПЛА-
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    ЦЕНА БРОЈУ 2 ДИН.

БЕОГРАДУ! ЧАСУ ДОГ КОНГРЕС
еколико последњих без-
градских дана носе обе_

лежје ужурбаности и појача-

ног темпа живота. Сама фи-
зиономија Београда из дана У
дан постаје свечанија, светли-

ја. Град се улепшава, Улице се
поправљају, равнају се терени
скверова, рашчишћавају _по-
следњи остаци рушевина. Град
се дотерује,
По предузећима, фабрикама

и другим установама, даноноћ_
но искрсавају нове пароле. А
машине по фабрикама жешће

дахћу, мотори се брже захук-
тавају, руке стотине хиљада
трудбеника — грађана Београ_

да, хитрије, вредније раде, по-
коравајући својој вољи све,
од малене оловке до најгоро_
стасније див-машине, Стотине
хиљада трудбеника раде да
што свечаније дочекају Кон-
грес, Други конгрес Народног
фронта Југославије.

Двадесет шестог овог месеца
одржаће се у Београду Други
конгрес Народног фронта Ју
гославије. На Конгресу ће се
изнети резултати рада и развој

организације Народног фрон-
та Југославије од Првог кон-
греса до данас. Тај период је
протекао у остварењу великих,
значајних дела у нашем поли~
тичком и привредном животу.
Београдска организација На-
родног фронта је постигла

крупне успехе учествујући У

обнови и изградњи, и она и да-

нас постиже видне резултате
у борби за извршење Петого-
дишњег плана,

Трудбеници Београда знају
даБеоград дочекује Конгрес
"са видним резултатима обнове,
са великимуспесима радника
у производњи, са величанстве-
ним резултатима омладине на
изградњи пруге Брчко — Бано-
вићи и Шамац — Сарајево, и
са чврстом вољом стотине хи_
љада грађана да се што више
залзже за остварење нашег пр.

вог Петогодишњег плана,

Да би показали да схватају
значај и величину Конгреса и
да би одговорили својој гра-

ђанској дужности, да би Кон.
грес дочекали са што значај-
нијим успесима, грађани Бео-
града су прогласили десет прет
конгресних дана за дане так_
мичења. Сви колективи. преду-
зећа Београда узели су за тих
десет дана обавезе, да што до-
стојније дочекају Конгрес,
Рејони Београда, основне орга

МАНИФЕСТАЦИЈЕ ГРАЂАНА ПУЛЕ ЗА ВРЕМЕ БОРАВКА МЕЂУНАРОДНЕ КОМИСИЈЕ

низације, такмиче се међусоб_
но ко ће показати боље резул-
тате за тих десет дана такми-
чења. Најважнији део обавезе

садржи обавезивање на добро-
вољни рад, повећање броја у-
чесника И добровољних радних
часова, Поред својих редовних
недељних обавеза, које често
износе око 9.000 радних часзва,

поједини рејони су се обаве-

зали да даду за тих десет да-
на такмичења још две хиља-

де па и више часова. Неки ре-
јони су се обавезали да свој

месечни септембарски план за.
врше до Конгреса, то јест пет

дана пре рока.
»

Грађани Земуна су једне ве-
чери, пре неколико дана, на
конференцији у Дому културе
узимали обавезе. Четврта 0о-

сновна организација која же_

ли да У овом такмичењу сва-
како узме заставицу, и која У
последње време свугде пред-

њачи, предњачила је и на овој
конференцији,

— Ми предлажемо..,.

Одборник Четврте остовне
организације прочитао је гра_
бђанима обавезе које је решила

да узме Четврта основна орга-
низација.

— Књиге,
ност...
Говорио је брзо, без преда.

ха, желећи ваљда да што пре

види како ће обавезе његове
основне јединице примити 0-

стали грађани.

У сали тајац, Грађани ра-
змишљају. Хиљаду часова пре_
ко плана... Много... Шапућу,

дискутују, саветују се... Па
оне књиге, па плуг,. хоћемо
ли моћи2,.., –

Устаје грађанин из Пете о-
сновне организације.

— Другови, ми, односно Пе-
та, прима,
Лед је пробијен. Кад може

Пета, можемо и ми.
— Примамо, примамо.
Као пљусак, једногласно је

одјекнуло салом, Примамо,
Грегђани Земуна  такмичиће

се по обавезама које је пред-

ложила Четврта организација.
Свака организација ће сакупи-

ти 300 књига. Поред планом

предвиђених добровољних ча-

сова даће хиљаду часова ви.
ше. Обухватиће и уписати 100

од сто неписмених до 45 годи-

не старости. Купиће плуг јед-
ној од најбољих сеоских за.
друга.
У Земуну има дванаест основ

часове, неписме.

них организација, Покдон гра-

 
 

ђана Земуна Конгресу, испу“
њење обавеза, свакако је кру-

пан.
»

И грађани Првог рејона су
се обавезали. Обавезали су се
да ће у част Другог конгреса
формирати три културне еки-
пе за село и за те екипе при-
премити библиотеке са 70 књи

га, Послаће десет комплета
дела Вука Караџића, Бранка
Радичевића и Ђуре Даничића
сеоским задругама,

Деветнаеста основна органи_
зација обавезала се да купи
плуг за сеоску задругу У Бе-
жанији.

Поред редовног плана рада
на добровољним радовима, гра
Ђани Првог рејона су се 0обг-
везали да ће дати још 8000 рад
них часова и обухватити до.
бровољним радовима 11.000
људи.
Културно - просветна секци.

ја Првог рејона обавезала се
да ће пописати све неписмене
и до Конгреса отпочети са 8.
налфабетским течајевима. Одр.
жаће осам предавгња и орга-
низовати колективне посете
изложбама и прикупити 500
књига за Косово и Метохију.

Грађани Шестог рејона су
се обавезали да даду 2.500 ча.
сова. Хиљаду пет стотина до.
бровољних радних часова За
изградњу тролејбуске линије,
а хиљаду часова на радовима
око подизања грађевина у ре-
јону.

Грађани Седмог рејона даће
за Конгрес 10.000 радних часо_
ва на дизању грађевина у рејо.
ну, даће 617 књига за село, и
претплатиће 476 чланова се-
љачких радних задруга на »Се_
љачку борбу«,

Сви остали рејони су такође
узели обавезе.
Конгрес се приближава. Било

Београда из дана у дан све Уу-
брзаније куца, Његови грађани
испуњавају своје обгвезе..,

=

У канцеларији руководиоца
добровољних радова Фронта
Београда, на столу, разбацане
хартије. Тек приспели листови,
препуна линија и бројки. То
су извештаји добровољних ра-
дова по рејонима. Они су тек
сад стигли, леже несређени,
бројке преклапају и покрива-
ЈУ једна другу. То море чудно
набацаних бројки привлачи па.
жњу и поглед се нехотице ше-
та у границама правилно изву_
чених линија,
Трећи рејон... 13.404 радна

часа, 4.674 човека. Први, Други,
Седми рејон. Око прелеће по
бројкама и посматрач остаје
збуњен, Не схвата, Не разуме
бројке. Не познаје њихов го-

|оглед посмгтрача упорно
понире у велике цифре не би
ли некако разголитио тајну
коју оне скривају. И одједном
човек схвата. 4.674 грађана Тре
ћег рејона дало је у недељи
од 8 до 14 септембра 13.404 до.
бровољна радна часа. Извештај
постаје јасан, Бројке постају
просте, тако приступачне као
да се претварају у живе слике,
Довољно је прочитати име јед-
ног радилишта Трећег рејона,
на пример Ветеринарска кли.
њика, па видети цифру од 648
људи, па да се јасно претстави
себи како је 648 људи на из-
градњи Ветеринарског факул-
тета дало 1.740 добровољних
радних часова, МИ на другим
радилиштима слика је јасна.
На извештају Првог рејона

је ситно исписана напомена.
У недељу 14 септембра, ра-
дило се на радилишту  »Нови
Београд«. Пошло је 1.610 љу-
ди. Због учешћа Трећег рејона
на раду, 600 људи се вратило
кукућама..."

Руководство Првог рејон~
било је тачно обавештено да
треба да изведе на рад само
500 људи. А из Првог рејона је
пошло 1.610 људи. Збо» несаве-
сности руководиоца добровољ.
них радова 600 људи се врати.
ло кућама. Грађани су својим
огромним учешћем поново до_
казали да желе и хоће да раде.
Али се не сме дозволити да се
они због немарности рукого-
диоца малтретирају.

Грађани Првог рејона раде
на десет радилишта. Највећи
број учесника је био на ради-
лишту »Нови Београд« и на
(Наставак на другој страни)
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(Наставак са прве стране)

каналу »Ђуро Стругар«. На
свим радилиштима учествовало
је 2.248 људи који су дали
6.612 радних часова.

На маленом извештају Дру.
гог рејона исписано је свега
осам радилишта, Али цифрача-
сова је велика: 9.623. Преноси-.
ла се цигла, (пренето је 206.050
комада), колала се земља (иско

пано. 88 кубних метара), слага:

ла се цигла, мешао малтер, пре

носио камен и извршио низ

других послова. Радило је
3.815 људи.

На 15 радилишта Четвртог
рејона за недељу дана радило

је 3.176 људи. На резервоару
за воду на улици 14 децембра,
на Дому културе, на Трговач-

кој академији. На ношењу ци:

гала, планирању и нивелисању
терена, скидању старе калдр-

ме, дали су грађани Четвртог

рејона 9.578 радних часова.

— Хало, извештај Шестог ре

јона још нисам примио, говори

руководилац.

— Шаљемо га одмах, јавља

глас са друге стране жице.

Шести рејон још није по-

слао извештај. Да видимо шта

су урадили грађани Петог ре-

јона. Поглед пада на радили

шта. Циглана „Авала“, основ

на школа, Пругаброј 6.

По цичи зими морали су гра-

Бани насеља иза Цветкове ме-

хане да чекају по пола сата

и више на трамвај број 6, ко-

ји ће их одвести у удаљени

град. Трамваји су споро сао-

браћали због великог задржа

вања

_

приликом враћања са

задње трамвајске станице.

Управа Градског саобраћа-
ја је решила да им олакша.

Саградиће окретницу.

— Градићемо окретницу, 0-

дазвали су се грађани,

И сваке недеље, у рано

"јутро, излазе стотине грађана

да раде на окретници, да по-

могну саобраћају, да помогну

себи и другима. Прошле неде-

ље радило је 465 грађана ко-

ји су дали 1.662 радна часа.

Пруга је продужена, колосек

постављен. Грађани сад копа-

ју терен на који ће лећи шине

за окретпицу. Сваке недеље

ради око 500 грађана и сваке

нелеље дају преко хиљаду ча-

сова.

На свим осталим

_

радили-

штима одзив грађана је био

добар. На дванаест радили-

шта, колико их, има У Петом

рејону, радило је за недељу

дана 4.694 човека који су дали

-14:208 радних часова,

— Извештај Шестог рејона

још није стигао.

Уместо цифара, са' извештаја

Седмог рејона вијуга мутна

Топчидерска река. Ране јутро.

Недеља. Кроз Топчидер тихо

протиче поток. Прљав, мутан:..

А 753 грађана дошло је дага

разбистри. Радило се наре

гулацији Топчидерске реке.

води и муљу до колена ради-

ли су грађани Седмог рејона

да њиховој реци сагледају

дно, да не тече као досад

смрдљива, мутна и прљава.

На Канаревом брду у Рако-

вици дижу се раднички стано-

ви. За недељу дана 587 људи

дало је за њихову изградњу

1.617 радних часова.

9.830 грађана Седмог рејона

дало је преко недеље 8.570 рад

них часова.

Баш малочас стигао је изве-

штај Шестог рејона. Да види-

мо и његове бројке. 2.889 љу-

ди дало је 7.288 радних часо-

ва. Радило се на двадесет два

радилишта.

Грађани Земуна не заостају

за грађанима Београда. М они

имају свој недељни план рада,

и они су узели претконгресне

обавезе. Радили су на 16 ра-

дилишта. Учествовао је 1.361

грађанин. Дато је 3.880 радних

часова, Грађани Земуна најви-

ше раде на подизању фабри-

ка. Преносе. грађевински ма-

теријал, цреп, цигле, бетон,

песак и врше многе послове

полуквалификованих радника.

=

За непуних пола сата пре-

гледања рејонских извештаја,

лутања од бројке до бројке

између правилно извучених

линија, посматрач преживи

73.163 радна часа, колико Је

95.188 грађана Београда дало

за недељу дана. 73.163 радна

часа на подизању грађевина,

рашчишћавању рушевина и

улепшавању града. Видите на

послу 25.188 људи. Осећате

њихов напор и вољу да што

више допринесу заједници. Из

тих силних бројки извештаја

видите хиљаде руку које држе

пијуке и лопате и осећате

снагу са којом се те хиљаде

алатки заривају у земљу. О-

сећате напор грађана Београ-

да да својим радом доприне-

су, да даду што више од себе,

да испуњавањем узетих 0оба-

веза, што достојније дочекају

Конгрес.

· Трудбеници Београда могу

са радошћу да дочекају он-

грес. Они су дали свој прилог

великом празнику. Даће и ви:

ак: Џованка ТЕРЗИН

  

Радни људи Београда своме уд ден
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Народном фронту
ТТ оком ослободилачке бор-

бе Негродни фронт је 0-

диграо огромну улогу знатно

помогавши њеном успешном
завршетку и ослобођењу  36-

мље од фашистичког окупато

ра. Без учешћа чланова Народ-

ког фронта обнова наше зе-

мље, њено подизање из пепе-

ла, не би било могуће. Први

конгрес Фронта дочекали СУ

са великим одушевљењем сви

наши народи имајући пред о-
чима значајне успехе у обно-

ви, верујући чврсто да ће

Фронт и убудуће одиграти ону

улогу која му је намењена. У

изградњи земље, нарочито од

онога момента када је Народ-

на скупштина усвојила План о

петогодишњем

_

развитку _на-

родне привреде, активност На-

родног фронта и његових чла-

нова знатно се појачала н,

благодарећи њој, огроман број

примљених обавеза могао је

бити на време испуњен. Рад-

ници и намештеници, посмг-

трајући успехе које је Народ-
ни фронт низао једне за дру-

гим, учествујући и сами живо

у свим акцијама организова-

ним од Фронта, уверили су се

у величину улоге која је у на
шој Народној Републици на-

мењена Фронту. И сада, пред

одржавање Другог конгреса

Народног фронта Југославије,

радници и намештеници свих
наших предузећа придружили
су се општој радости на свој

начин, заказујући десетоднев-

но такмичење у част Конгреса.

Такмичарски елан, који ни

досад није недостајао радни-

штву Београда, помоћи ће да

примљене обавезе радни ко-

лективи београдских предузе-
ћа испуне у потпуности и да

још једном радном победом о-

бележе значајне дане у којима

се одржава Други конгрес.
Примљене обавезе обухвата.

ју свестрано такмичење, почев.
ши од повећања продукције,
на шта су се обавезала гото-

во сва предузећа Београда, па
завршавајући са оснивањем ве-
ликог броја курсева за стручно
уздизање. Најконкретније и
најобимније обавезе дао је ко.
лектив Индустрије мотора У
Раковици. Овај радни колек-
тив примиоје-на-себеобавезе
да, поред повећања испуњења
Плана, повећа током такмиче-
ња и норме за 5 од сто. Сем
овога радни колектив ће орга-
низовати лимарски, контролор.
ски и специјални курс за рад
на машинама којима ће бити
обухваћено 65 људи.
Претконгресно такмичење не

одржава се само унутар рад-
них колектива, између поједи-
них оделења, већ и између ра-
зних предузећа. Тако је радни
колектив предузећа металне
индустрије „Пролетер“ позвао
на такмичење раднике преду-
зећа „Шумадија“,
Најбољи радници су, у част

Конгреса, заказали такмичење
својим друговима унутар иван
предузећа у којима раде. Зна-

чајна је обавеза Симе Стојши-
ћа, калибристе Индустрије мо-

тора, који је позвао на такми-
чење ударнике одељења ливни
цесвога предузећа да пове-
ћају норму за 10 од сто, да је
пребаце за 25 од сто и да по-
бољшају квалитет рада за 20
од сто. У истом радном колек“
тиву специјалиста на брусу за
навоје Фрања Хоф позвао је
на претконгресно такмичење
стругара Ратка Стојковића, хе_
роја рада. Природно је да је
Стојковић прихватио позив са
одушевљењем, затраживши да
се такмичење продужи до 29
новембра.
Повећање продуктивности и

смањење отпадака на најмању
меру такође су даље обавезе
које су радни колективи бео-
градских предузећа. примили у
част одржавања Другог кон.
греса Фронта.
Између осталих многоброј-

них обавеза Ваљаонице лима
из Земуна радници и намеште.
ници су се обавезали да ће0-
мотућити бољу ажурност еви-
денције, тако да свакодневно

на време имају преглед ре-
зултата извршених обавеза и
Плана. .

Поред Индустрије мотора У
Раковици, и радни колектив
фабрике пољопривредних ма-
шина из Земуна обавезао се

да организује четири курса:је.

дан за пословође, један 38

књиговође, један за полуква-

лификоване раднике и један

курс техничког цртања, за у

_купно 152 полазника. На грз-

дилишту предузећа „Комграп“

у Професорској колонији рад- |

ними су се обавезали да ће ор-
ганизовати курсеве за стручне

грађсвинске раднике на које

ће са свога градилишта посла

ти 60 ученика. Са курсева ор-

ганизованих у част Другог

конгреса Фронта изаћи ће при

дичан број стручњака, јер су |

радници свестрано обухватили .

 

такмичењем све секторе рада.
Квалитет рада, његово по:

бољшање, такође је једна од

главних обавеза већине преду-

зећа. Главна

_

ауторадионица

примилаје обавезу, исто као и

радници

_

колектива „Ђуро

Стругар“, да побољша квали-

тет производа за 3 од сто.
У Парној стругари „Ђуро

Стругар“ примљена је још јед-

на значајна обавеза. То је

организовање црвеног кутића

који до сада није постојао У

кругу предузећа,

Многи радни колективи при_

мили су обавезу да оспособе

велики број до сада неупотре-

бљаваних машина, чиме ће оне

поново бити враћене у погон.

Такве обавезе узели су радни-

ци Главне ауторадионице, фа-

брике чарапа  „Партизанка“,

предузећа

_

„Стаљинград“ и

многих других.
Смањење неоправданих изо-

станака и побољшање радне

дисциплине још једна је прет-

конгресна такмичарска обавеза

београдских предузећа. Ова-

кве задатке поставилису У
својим такмичарским планови-

ма радници Текстилне инду-

стрије „Иван Милутиновић“ из
Земуна, радници фабрике ру-

бља „Анђа Ранковић“ ирад“

ници фабрике за израду обуће

„Милорад Петровић“.

Осигурање заштитних мера,

њихово побољшање и усавр-
шавање, такође је обавеза рзд

них колектива Београда и Зе-

муна у претконгресном такми-

чењу. Тако су се радници пре-

дузећа „Иван Милутиновић“ из

Земуна обавезали да на мести-

ма где је то потребно поставе

у предузећу сандуке за отпат-

ке и смеће као и даске код

радних места, чиме ће се из-
були да радници стоје на бе-
тону. Радни колектив предузе-

ћа „Победа“ у Земуну такође

је дао обавезу да постави ва

трогасне апарате у своме пре-

дузећу.
У претконгресном  такмиче-

њу, радници београдских пре.

дузећа још једном су истакли

парољу: „У џашој земљи више

“ не сме бити неписмених“, о6з-

везујући се да све своје не-

писмене другове упишу на 2-
„ налфабетске течајеве. Томе је
нарочита пажња посвећена У
земунском предузећу „Змај“ и
грађевинском предузећу „Гра-

дис“.
Омладинци,

_

запослени на
градњи фабрике машина алат-
љика у Железнику, нису за-

остали за примером својих дру
гова радника и намештеника
Београда. Они су, у част Дру“

гог конгреса примили обавезе

да у току петнаест дана пре-

бацују норме на свим радо-
вима од 15—920 од сто и да ће

научити да чита и пише 409

неписмених бригадира. Поред
овога, омладинци ће организо-
вати у Железнику 3 стручна

курса са 270 посетилаца.

Грађевинска предузећа Бео-

града са одушевљењем су се
одазвала позиву на преткон-
гресно такмичење. На градњи
Комуналног грађевинског пре-
дузећа у Професорској коло-

нији радници су примили оба-

везу да ће повећати уштеду У
материјалу за 5 од сто, а рад.
ници „Градиса“, који раде на

згради Министарства електро-

— Друже

привреде, даће у току такми-

чења по два сата добровољног

рада на сакупљању и развр-

ставању материјала који је ра-

стурен по градилишту. Радни-

џи возног парка, њихова ко“

мерцијална служба, примили

су обавезу да ће уредити фи-

нансиско пословање предузе-

ба, побољшати радну дисци-

плину и евиденцију. Сва гра-

ђевинска предузећа заједно Уу-

зела су десетодневне преткон-

гресне задатке који обухватају

повећање продуктивности, а

многа од њих примила су као

задатак увођење новог систе-

ма рада на градилиштима.
Још у првим данима прет-

конгресног такмичења забеле-

жени су по београдским пре-

дузећима знатни успеси. У ин-

дустрији прецизне механике је
дневни план за десети септем-

бар испуњен са 128 од сто, а

план за 11 септембар према.

шен је за 65 од сто. У Главној

ауторадионици 10 септембра

план је испуњен са 103 од сто,

а 11 септембра, уз појачано 33-

латање радника, план је пре-

машен за 8,5 од сто. |

На градњи физиолошко-хи-

столошког института коју из-
води предузеће „Неимар“ план

производње 10 септембра је У

част Конгреса премашен за
100 од сто, а на Клиници за
лечење рака план је испуњен
са 197 од сто. На радничким

становима предузећа „Неимар“

план је такође испуњен за
11,7 од сто.

У Панчевачком Риту 10 сеп-
тембра је премашен план град-

ње за 14,85 од сто. Овде тре-
ба подвући успех радника Ма.
та Храшчанца који је, радећи
по новом начину кроз цело-
купно радно време, пребацио

норму у зидању за 300 од сто.

Десетодневно претконгресно
такмичење "по београдским
предузећима још један је до-
каз више оданости радних љу-
ди Београда најширој _поли-

тичкој организацији у земљи
— Народном фронту. Радни
Београд зна да су, успеси
Фронта бити успеси свију, да
су многобројне радне победе
Фронта извојеване заједничким
напорима његових чланова и

· да побољшање животних усло.
ва целокупног грађанства У
многоме зависи и од радних
успеха чланова Народног
фронта. Због тога они са 0-
громним радним полетом при-
ступају испуњењу обавеза да-
тих у част одржавања Другог
конгреса Фронта, оне политич-
ке организације кроз коју је
наш народ извојевао досад ве-
лике победе у рату и миру.

 

Резултати добровољних радова

грађана Београда у јулу и августу.

НЕ родни фронт Београда
је, у току јула и августа,

на свим секторима постигао
врло добре резултате, О раду,
успесима и недостацима у про-
теклим месецима поднела је
извештај на седници Градског

одбора Народног фронта Бео-
града Љубица Михић,

Радијумска дратоценост

"

"Српске · академије

+
Ј"

НОЗИ |" Бет и – -
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састављена од

38 грађана претставља

ће на Конгресу Бео-

Делегати Београда 255

абрани на рејонским К Н-

ференцијама.| На тим конфе-

ренцијама које су одржане 16

овог месеца по свим рејонима,

грађани су

_

изабрали __ заиста

најбоље и најзаслужније љу-

де. Из сваког рејона изабрано

је по пет-шест делегата, који

неће на Конгресу бити делега-

ти рејона, већ ће сви заједно,

свих 38 изабраних грађана, би-

ти делегати Београда. Делега-

ција је састављена од профе-

сора Универзитета, лекара и

елегација

град.

других јавних радника, од РУ-'

ководилаца омладинских бри-

гада, и од истакнутих радни“

ка по предузећима. Тридесет

осам изабраних делегата за

Други конгрес, претстављаће

достојно главни град наше

земље:
1) Риста Стефановић, дирек-

тор Народне Банке, п.лпретсед-

ник Градског одбора Народног

фронта Београда; 2) Велибор

Глигорић, управник Народног

позоришта — члан Градскот,

Извршног

_

одбора Народнот

фронта Београда; 3) Др. Ђура

Прикелмајер, лекар — претсед-

ник рејонског одбора Н. Фрон-

та; 4) Митар Кораћ, секретар

рејонског одбора НФ-а, плпрет-

седник рејонског народног од-

бора; 5) Душан Грујић, рад-
ник — командант три пута у-

дарне омладинске радне бр

гаде „Петар Драпшин“ на 0-

младинској прузи Шамац—Са-

рајево; 6) Вељко Петровић, а

кадемик — плретседник Град-

ског одбора НФ Београда; 7)

Др. Вид Гаковић, претседник

рејонског одбора Н. Ф. — члан

Градског

_

одбора Народног

фронта Београда; 8) Јудита

Аларгић, члан Месног синди-

калног већа, члан Градског Из-

вршног одбора Н. Ф.-а Бео-

града; 9) Мирко Ванић, секре-

тар рејонског одбора Народног,

фронта — ппретседник Н. О.

члан Градског одбора Н. Ф.-а

Београда; 10) Данило Пурић,

претседник Градског одбора

Народне Омладине, члан Град-

ског Извршног одбора Н. Ф.
Београда; 11) Елизабета Раду-

ловић, радница —  четверо-

струка ударница у предузећу

„Октобарска слобода“; 12) Др.

Александар Белић, претседник
наука —

13)професор

_

Универзитета;
Милојко Вратоњић, радник —
четвороструки ударник у Ло-

жионици; 14) Љубица Михић,

учитељица —  плпретседник

Градског одбора Н. Ф.-а Бео-
града; 15) Драго Памучина,

занатлија — члан рејонског од-

бора Фронта — члан рејонског

Н. 0.; 16)Радивоје Дакић, се-

кретар рејонског одбора Н. Ф.,

Најбоље успехе показала је
секција за добровољни рад у

грађевинарству. На грађевин-
ским радовима у јулу је уче-
ствовало 35.342, а у августу

85.830 чланова Народног фрон-
та. Они су дали укупно 359.164
добровољна радна часа. Пре.
глед успеха појединих рејона

 

управниче, а где је наш графикон дневне производње»

— Ево га. Само, дођавола, не могу да отворим последњу касету; искривио се кључ!

"директор гимназије у Зеж
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ДЕЛЕГАТИ БЕОГРАДА
КОНГРЕС НВОНОГ ФРОНТ

ЈУГОСЛАВИЈЕ
претседник рејонског Н
17) Сретен Стојановић, „а
— претседник Градског од гр
Н. Ф. Београда; 18) Миа
Живковић, апотекар — 154
седник рејонског Н. 0. — БЕ
Градског одбора Н, ф уз
града; 19) Грга Јанкез, рај“
— претседник Месног Ре
калног већа — члан Изврџи“
одбора Н. Београда: и“
Мираш Јовановић, секре
рејонског одбора Н,.ф, _"
претседник рејонског народа |
одбора — члан Градског аб
ра Н. Ф. Београда; 91) ћи
сандар Чегаљ, радник — .“
твороструки ударник у и
зећу „20 октобар“; 29 Гран
Стаменковић, члан Меснор о,
дикалног већа; 23) Мићо ж
вотић, претседник рејрнски
Н. О. — члан рејонског одбор. |
Н. Фљ; 24) Никола Војуурру
п.претседник рејонског Н, %,

од— плретседник рејонског

бора Н. Ф.; 25) МаркоМара
новић, грађевински радних —
ударник на радилишту Радни.
ких станова у Цвијићевој Уау.
ци; 26) Аца Крсмановић, Удар.
ник — командант тру пут,
дарне омладинске радне бу,
гаде „Дара Павловић“ на у
младинској прузи Шамац
Сарајево; 27). Милан Икођу,
службеник Привредне Бр
члан Градскот Извршнор %
бора Н. Ф. Београда; 28) ј
Перовић, секретар рејона
одбора Н. Ф, — п,претседу |
рејонског Н. О29) Ина
дивојевић, чиновник Завода у
социјално осигурање, претсау
ник рејонског одбора Н,ф,
30) Петар Јоловић, радних ~
ударник командант три пуџ
ударне омладинске радне бру
гаде „Ивица Девчић“ на буде
динској прузи Шамац — Сар;
јево; 31) Јеврем Милић, пре
седник рејонског Н. 0. — чв
рејонског одбора Н.Ф, 8
Станка Веселинов, поверених
Градског народног одбођа ~
члан Извршног одбора

И

ф,

Београда; 33) Ђорђе Мат,
секретар рејонског одбора,
Ф. — п.лретседник рејонског
народног одбора; 34) Данња
Нешић, радник, три пута удф.
ник у „Индустрији мотора“!
Раковици; 35) Павле Тншк,

  

                    

  

    

  

 

  

       

  

  

— претседник Градског одб
ра Н. Ф. у Земуну ==
Градског одбора Н. Фа
града; 36) Марко Никезт,
вереник Градског народног
бора — члан Извршног одбоћ
Н. Ф. Београда; 37) Божо Те
мић, повереник Градског »дб»

ра у Земуну — секретар ре
јонског одбора Н. Ф, у Зе“
ну — члан Градског одбора |
Ф. Београда; и 38) Марија Мр
ђанов, текстилна радница —

два пута ударница из поеду-
зећа „Иван Милутиновић“.

  

најбоље даје следећа табли

Рејон Учество= РЕМ

вало ш
ча

Први 12.157 38
Други 15.009. #38

Трећи 92,070 607
Четврти 19.327 606
Пети 15.360 508

Шести 01454 6МЕ
Седми 17.676 548

Осми (Земун) 19.256 308

Кроз овај добровољни РЕ
завршени су многи послове:

пренесено је 26.222 м5 грађе У

осталог грађевинског Матје
јала, калдрмисано 594 ме, са

нуто старе калдрме и руше
зида 11.446 мг, пренесено |:
мз шута, пренесено и сложен.

10,265.630 комада цигле

па, ископано 23.226 м5 за
пребачено и одвезено 18:22
земље, нивелисано И попа
рано 97.214 м“, разбацаво“

м“ песка.

Најбоље успехе постигаћ 4

грађани Шестог рејона. |

Шестомесечни план сек

за добровољни рад већ И у
стварен за 60%. Вероватно
ће већ у току овог месеја

ти остварен, ИЕ

Секција за уређење Во
иако није у потпуности о

рила

_

постављене Зал
спровела је извесне 25 де |

Рашчишћено је 3.700 МУ ру :

вина, окречено 1.070 кућаа

чишћето од корова око

м>= и друго.
и 1

Остале секције и поре “4

стигнутих резултата има“

доста недостатака. е 00
вима за неписмене било Ја 7

хиљаду полазника, а оИ
је положило испит, На гр“
фабетским течајевима за од“
ђевинске радове ОД 600 · све
зника положило је ИСЛЕ |
га И и дЊ

<=



ДАН 800-ГОДИШЊИЦЕ НА УЛИЦАМА МОСКВЕ

 
ОСКВА

град мира и праве демократије
 

Разговор делегата Београда Нинка Петровића,
Марка Никезића и Станке Веселинов са допи-

сником Совјетског информативног бироа
 

Москва, септембра
описник Совјетског ин-
формативног бироаразго-

варао је са претседником

ИОНО-а Београда Нинком Пе.
тровићем и члановима Марком
Никезићем и Станком Весели-
нов који су му изложили сво-

је утиске са величанствене про
' славе 800-тодишњице Москве.

" Чланови југословенске делега-

ције рекли су дописнику:
— Ми смо врло задовољни

изузетно топлим пријемом ко-

"ји је у Москви указан југосло-
венској делегацији од стране
Московског совјета депутата

трудбеника на челу са њего-
вим претседником Георгијем
Поповим. Свесрдно су нас до-
чекале не само званичне лич-
ности. Сви Московљани с ко-

јима смо имали прилике ла

разговарамо на улици, У му-
зејима, библиотекама, позори-

штима _испољавали су према
нама срдачност и братска осе-

ћања: Свугде смо осећали ши-

роко  московско гостоприм-

ство и искрену симпатију ста-

новника Москве према нама.
. Ова посета омогућила нам
је да се и очигледно уверимо
колико совјетски људи воле
свој велики град — славну Мо
скву. Разговарали смо са де-

легацијама

_

многих

—

народа
Совјетског

_

Савеза и старих
руских градова који су упу-
тили своје изасланике на ју-
биларне свечаности. Сви ови

људи који не живе у Москви

говорили су нам о њој с истим
поносом и нежношћу као и

прави Московљани. Свенарод-
на љубав према социјалистич-

кој престоници одразила се У
дивним песмама које су певане

на московским улицама, за
време масовних народних ве-
сеља,. |

Ванредно снажан утисак 0-
ставља на нас ширина и обим
стваралачког рада који се 0о-

бавља у Москви, као и њена
дивна достигнућа — метро,
Неоспорно најлепши у свету,

Величанствени канал „М :
"куће за становање саграђене
за народ. Задивио нас је ра-
Змах и радни капацитет кул-

Турних установа престонице
овјетске

_

државе. Посетили
смо Библиотеку „Лењин“, Цен_
Трални парк културе и одмо-

ра, Велико позориште, Позо-
Риште Совјетске армије, Кон-
Цертну дворану „Чајковски .

или смо одушевљени сазнав-

Ши да сваког дана четрдесет
Хиљада Московљана посећују
Позоришта славног града. Само

ПО тој цифри може се судити
огромној култури Москве.
У истој мери задивљени смо

Високом техником Москве. У"

ва техника долази до израза
иу зехничком савршенству
метроа, и у механизацији ка-

Нала који везује Москву са

олтом, и у оним грађевин-
с машинама које се У и
иком броју могу видет

сваком аили; станбених,
јавних и административних

зграда.
Посетили смо Изложбу Ре

Конструкције совјетске пре-

стонице, Изложба је одлична,

    

али оно што смо видели У
самој Москви, оно што смо
видели у акцији, у животу, на
улицама и трговима — прева-
зилази по размерима и гран-
диозности сваку изложбу, ма
колико да је она савршена.
Само совјетска власт и соци-
јалистички поредак могу да
остваре У таквим  размерима
технику, стваралачку ' мисао,
напоре градитеља — свеу
служби народа, старајући

—

се
неуморно о народним свако-

дневним потребама, благоста-
њу и култури,
Посматрали смо седмог сеп-

тембра, на дан величанствене
прославе, Москву са балкона

хотела „Москва“. Видели смо

бескрајно море народакоји је

испунио градске улице. Нису
то биле гомиле људи, већ на-
род у најузвишенијем смислу

речи — народ удружен, моно-

литан, братски, прожет једин-
ством мисли, осећања и распо.

ложења. И ми смо с неупоре-

дивом јасноћом и снагом угле-
дали необориву моћ совјет-

ских људи који крше све пре-

преке на своме путу.

Поздрављајући Московљане,
ми смо настојали да изразимо
сву огромну љубав народа де-

мократске Југославије, љубав

коју они гаје према братском

великом Совјетском

_

Савезу,

према његовој влади, према ње

говом генијалном вођи гене-

ралисимусу Стаљину.

Нека цвета кроз векове ве-

лика социјалистичка  Стаљи-
нова Москва која осветљава

пут свим слободољубивим

светским народима и која увек

смело диже свој глас да брани

правичан мир и пријатељство

светских народа да брани

праву народну демократију У

целом свету!
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20 ОКТОБАР

Нови начин зидања
МОВ (0 применити НОО столом систем РОДО

римена совјетског начина
зидања, који је код нас

првипут применио Турчић, прет
ставља прекретницу у нашем
грађевинарству „Не само да се.
овим начином мења  досада-
њи рад у зндању, него су и
масе радника који учествују У
другим гранама грађевинар-
ства, покренуте на нови ства-
ралачки рад у својим послови-
ма, М сами зидари у примени
овог начина зидања траже нај-
боље облике за његову прак-
тичну примену и дошли су до
нових резултата. После Турчи-
ћа радници су широм читаве
земље зидали по новом, проба.
ли своје могућности и дола-
зили до резултата за које су
раније и сами мислили да су
недоступни. Многобројни

_

из-
вршени радови показали су да
је зидање по новом начину мо-
гуће. Па ипак, било је колеба-
ња У погледу његовог усваја-
ња као сталнот система у раду.
Требало је наћи једну сталну
меру ва рад, тако да се преста.
не са пробама и да се, без тр-
ке за рекордима, нови начин
зидања устали и да се у усло-
вима систематског рада испи-
тају реалне могућности за ње-
гову сталну примену на свим
градилиштима,
После испитивања стручња-

ка, при чему се узимало у 06-
зир под каквим (се условима
зида, и после многобројних
добрих резултата који су се
постигли, показало се да се
нови начин зидања може усво-
јити као сталан систем. Тиме
су прекршена стара схватања
и створен је пут за огромно
убрзање темпа наше изградње.
У Министарству грађевина
Србије, на основу примера из
праксе, дошло се до закључка
да нови начин зидања треба

да се обавезно примењује. За-
то је још 20 августа Министар-
ство упутило свим својим пре-
дузећима распис да се обавез-
но зида по новом начину, И-
сто тако п у Грађевинском о-
дељењу Извршног олбора ре-
шено је да се ради по новом.

Међутим, нови начин зида-
ња још није прихваћен о-
нако како је требало. У
Београду, на пример, на
највећем градилишту у Цви-

јићевој улици ни 15 од сто
зидарских радова не изводи се
по новом начину, На градили.
штима су се-и код примене о-
вог метода појавила стара

схватања која су се испољава.
ла и код увођења норми У
грађевинарству, примања

–

лич-
них обавеза У такмичењу и

слично. Па и тамо где је нови

начин усвојен, не бележе

—

се
најбољих

радника и не плаћа се сваком

појединцу

.

према његовом У-

чинку. Обрачун се врши према

групном резултату целе брига-
де. То значи да се учинак ра“

да "најбољих сврстава У на

гради са учинком

_

заосталих

радника. Такав је случај Сели-
мира Шобића, најбољег зидара
у Професорској колонији који

је просечно за месец и по да

на зидао преко 9 кубика зи-
да, а прима плату као и нај-

гори зидари у његовој бри-

гади., Поред, тога, бригаде
су различитог састава. У њима

раде бољи и лошији радници.

а исто тако раде радници ко-

ји зидају по новом и они који

неће ла прихвате нови начин.

Сви они деле зараду на јед-
наке делове. То је неправилно,

пошто се тиме добри, радници

остављају на позицијама 34а0-

сталих, а и нетраведно је,

јер се ша раду најнапреднијих

извлаче неспособни и заоста-

ли.
Питање обрачунавања Над:

ница претставља важан

с

про-

блем у примени новог начина

зидања. То је уочено у Мини-

старству грађевина Србијеира

ди се на побошљању рада око

обрачунавања. Треба правилно

обрачунати и плате помоћних

и приучених радника, јер је у“
спех зидара уско везан за њи-
хово залагање, Они су сада
покренути на интензивнији

рад, више доприносе и треба
их наградити и пружити им У“
слове да се издижу на позици-

је стручних зидара.

Зато ће се ових дана издати
посебно Упутство 3а једин-
ствено тумачење Уредбе о
платама радника и ученика У
грађевинарству.

Руководства појединих гра-

дилишта "не диференцирају
тачно учинак сваког појединца,
сматрајући то тешким послом.
На пооизволном саветовању У
Цвијићевој улици један чи
новник је, на захтев радника
ла се бележи посебно свачији
учинак, приметио: „А ке ће да
мери за свакогар“. Међутим,
лакше је вршити мерење па ма
се због тога морао повећати
број особља, него да се дозво-
ли да због недовољно схваће-
ног значаја евиденције замре

полет и иницијатива најбољих

и највреднијих радника, Уо-
сталом, новим Р'аИНОМ рала

убрзава се темпо зидања. Са-

мим тим мора се мењати #"
постојећи ред у евиденцији,
па ма то захтевало ангажова“

ње већег броја административ-

ног особља,

Има случајева да се радни-

ци плаше да зидају по новом

због тога, што сматрају да ће

се тиме повећати норме, Норме
се одређују увек према усло-
вима у којима се рад одвија.

Ако се радни услови побољ-

шавају увођењем боље орга

низације и увођењем научних

метода у раду, тако да се про-

дуктивности рада повећава а
радник се притом мање ис-
црпљује — разуме се, да ће се

и норме мењатњ Испитивањем
је установљено да просечви

дневни учинак рада по новом
треба да се креће између 6 до
7 кубика, Задатак је синди-
калних организација да то 06:
јасне радницима и да их убе-
де да реално повећање норми
повлачи и повећање продук-
тивности рада, и да то идеу

њихову корист, јер ће се баш
применом новог начина зида-
ња олакшати њихов рад. Над.

зад повећањем

_

продуктивно-

сит рада на грађевинама убр“

зава се темпо изградње. То
значи, брже се изграђују фа-

бричке зграде, подиже се ви-
ше станова, и ствара се више
средстава за свакодневну по-
трошњу и подизање животног
стандарда сваког појединца.

Тако ће и зидари, који раде
по новом начину, извршити ча-
сну улогу у извршењу

–

наше
Петолетке. .
Улога руководства предузећа

и градилишта у усвајању но-
вог начина зидања огромна је

и одговорна. Радницима се мо

ра омогућити да увек имају о-

творен посао, да имају при-
премљен материјал и уопште

да организапија рада буде У-
напред смишљена, како се не
би губио ни један тренутак

времена. Предвиђене набавке

материјала морају се убрзава-

ти и усклађивати са

_

новим

капацитетом утрошка. Десило

се, например, да је 10 мађар-

 

"ских радника на градилишту
фабрике „20 октобар“ једног
дана сазидало 102 кубика, а
сутрадан, услед недостатка ма“
теријала, морали су до 10 сати
да мешају малтер. То изазива
застој у раду, а исто тако р“
ђаво делује на ове људе који
се иначе са еланом прихваћају
рада.
Како су поједине управе

градилишта слабо схватиле
значај новог начина зидања и
своју организаторску улогу У
томе, види се по овом приме-
ру. На распис Министарства
грађевина да се има обавезно
увести нови начин зидања, у-
права градилишта предузећа
„Дело“, на углу улице Булевар
Црвене армије и Проте Матеје
даје извештај о резултату ра-
да неколицине радника који су

по новом начину радили пола
сата, сат, два или три. Друго
би било када тај начин рада.
не би био испитан и усвојен.

Али сада, када су врховни ор-

гани на основу многобројних
искустава донели одлуку о о
бавезној примени новог начи-
на зидања, онда се више не
може задржавати на пробама,

него се одлуке имају спрове-

сти. и то у потпуности. Сада

треба слати извештаје о про-

секу учинка рада група ипо.

јелинаца у једном месецу, де“

кади или дану, а не о опитима,

Има још узрока који успора“

вају усвајање новог начина
зидања. Али ће се сви они У-

клонити ако се енергично 34-

ложе руководства и упорно ра.

де синдикалне организације.
Треба износити резултате нај-

бољих радника и правилно их

награђивати, а пре свега треба

увести најтачнију појединачну
евиденцију. Нови начин зида-

ња још више ће се развијати

ако се на време буду прихва-

тали предлози радника и дру“
гих стручњака у томе смислу.

  

 

  

Зидарски мајстор Селимир
Шобић на раду ==

При Министарству грађевина
Народне Републике Србије о-
анован је Грађевински инсти-
тут, који ће помоћи да се раз-

вију и усаврше све нове теко-
вине у раду на грађевинама и
да се створе услови за њихову
примену. Тако се, например,
ради на проналаску новог на:
чина за калуповање цигли, та-
ко да их зидар код зидања
отвора не мора тесати, него ће
комаде добијати израђене пре-
ма потреби Стварање овог
института још један је доказ
да се код нас не само прихва-

та иницијатива радних људи,
него се још и научно развија
тиме што се ради на ствара-
њу олакшица у њиховом ра-
ду. Зато и широке масе рад“
ника морају да

_

прихватају
предлоте и одлуке врховних
органа. Зато се и потреба при-
хватања новог начина зидања,

Као сталног система у раду,
има схватити као закон, чији

су прописи донети на основу
провереног практичног иску-
ства, чија је примена могућа
и мора да постане обавезна.

Даница ПЕРИЋ

 

ТРАГОМ КРИТИКЕ

и предлога

  

Недавно је објављен у „20
октобру« предлог У. Дими.
тријевића, да се осветли  под-
вожњак између Топчидера и
Кошутњака којим ће свако-
дневно пролазити много деце
приликом одласка на Пионир-

ску пругу или у Пионирски

град.

Ових дана ће бити заврше-

на Пионирска пруга, Међутим,

подвожњак још увек није 0-

светљен, нити се неко стара

о томе. Било би неопходно

што пре осветлити овај под

вожњак, како због деце која

ће у великом броју свакоднев-

но пролазити, тако и због ра-

зних возила која овуда често

пролазе.
•

Сезона купања је готово на
измаку. Од Сењака ка Топчи-

деру не пролази тако много
света као у време најјаче се“

зоне. „20 октобар“ је у броју
142 објавио допис Ј. Т. о не-
ком неподношљивом  смраду
који се осећао на простору
око зграде Народног одбора
Седмог рејона. Пролазници су
морали дуго: да удишу тај

смрад.

Данас пролазници пролазе са
задовољством широком при-
јатном улицом засађеном др-
воредом. Простор око зграде
Народног одбора Седмог ре-
јона је очишћен (требало је,
додуше, доста времена ла
надлежни то учине) и прола-
зници нису више принуђени да
туда пролазе трчећи,

ж

Отпочела је позоришна се-
зона. Наш радни свет радо
посећује позоришне и друге
културне приредбе. Како нај-
већи део радног света станује

далеко од центра, а пошто се
приредбе и позоришне прет-
ставе доста касно завршавају,

и трамваји у то време престају
да саобраћају, то су посетио-
ци принуђени да иду пешице

кућама. „20 октобар“ је обја-
вио предлог Марка Јовановћ-
ћа да се продужи време рада
трамвајима који иду на пери:
ферију.

Управа Градског саобраћаја
налази да је предлог умесал,
али за сада, он је неизводљив.
Трамваји саобраћају до 1
сати, а последњи стиже у депо
у 12. То заиста није довољно,
нарочито ако се приредбе за-
вршавају око пола дванаест.

  

Али трамваји морају после
дневних тура да се подвргну
техничком прегледу и да већ

у три сата крену поново на
своје кружне путеве, Према

томе, заиста је немогуће про-

дужити радно време, с обзи
ром да је и три сата мало за

потпуни технички преглед
трамвајских кола.

ж

Под насловом „Више бис-
скопских претстава«, објавили
смо у броју 145 од 5 септем-

бра допис С. Стефановића, По-
што биоскопа има мало мно-
ги често не успевају да гледа
Ју неки добар филм због сил-
не претрпаности биоскопа.

По овом питању још ништа
није учињено. Још нису уве-
дене биоскопске претставе од
1 до 3 иако би то било врло
корисно. За сада се реновира
неколико биоскопа и кад они
буду завршени, свакако ће по-
требе становништва бити ако
не сасвим, а оно боље задово-
љене,

=

Обавештајни биро железнич-
ке станице је једна неопход-
на установа великог града. Хи-
љаде људи интересује се сва-
кодневно за одлазак и долазак
возова из свих крајева наше
земље. А два телефона, коли-
ко их има биро железничке
станице, нису у стању да у
довоље ни стотом делу грађа-
на. У броду 146 од 9 септем-
бра објавили смо допис Наде
Петровић у коме се говори о
недостацима обавештајног би-
роа на београдској железнич-
кој станици.

На железничкој станици још

увек постоје свега два теле

фона. Још увек је потребно

звати обавештајни биро неко-

лико пута, па опет добити,

или не добити везу, Потребно

би било што скорије, сада ка-

да се наш саобраћај развија

и када се дневно на перону

београдске железничке ста-

нице заустављају десетине

композиција и исто толики

број одлази у разне крајеве
наше земље, појачати службу

у обавештајном бироу. Увође-
ње још два или три телефона

у обавештаном бироу не би
много стајало, а добило би се

много задавољиле би се по-
требе целокупног становни-

штва Београда и његових по-

сетилаца и пролазника.

4
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СТРАНА 4

   

НОВЕ МЕРЕ ЗА ПОБОЉШАЊЕ СНАТА-ВАЊА
РАДНИКА И НАМЕШТЕНИКА

 

(Оснивање. одељења зарадничко

побољшању животног стан-
дарда радних људи народне

власти су посвећивале највећу
пажњу исхрани радника и наме-
штеника, У низу досадашњих ме-
ра Министарство трговине и снаб-
девања, у заједници са Централ-

ним и Главним одбором Једин-

ствених синдиката донело је од-
луку о оснивању одељења за рад-
ничко снабдевање при оним про-
изводним предузећима која су
савезног или републиканског
значаја и имају преко 200 запо-
слених радника. Одељења ће
снабдевати све раднике и наме.
штенике запослене у предузећу
као и чланове њихових породица
које они издржевају или живе у
заједничком домаћинству са њи-
ма. Радници који само суботом
одлазе својим кућама и њихове

породице такође ће се снабдева-
ти по овим основаним одељењи-
ма за радничко снабдевање.

Ова одлука накнадно је проши-
рена и односи се такође и на

предузећа која имају по сто или

мање радника у случају да се о-

ваква предузећа налазе једно
близу другог. Таква предузећа

ће имати заједничку службу рад-

ничког снабдевања. Једно од њих

подићи ће кредит за оснивање

одељења радничког снабдевања и
у име осталих предузећа.

Управе свих предузећа севе-

зног и републиканског значаја ду-

жне су да формирају одељења

за радничко снабдевање која ће

бити саставни део предузећа. О-

ва одељења морају да располажу

потребним бројем продајних ма-

гацина и мензи у којима ће се

радници и намештеници, као и

чланови њихових породица, снаб-

девати рационираним и нерацио-

нираним артиклима исхране, тек-

стилом, обућом итд. Руководи-

лац предузећа одговоран је за
пословање одељења за снабдева-
ње и продајних магацина као и
мензи. Он одређује за руководио-

ца одељења радничког снабдева-
ња лице које ће му бити одговор-

но и које ће му подносити изве-
штаје о пословању одељења, про.

дајних магацина и мензи,

Руководиоца оделења плаћа у–

права предузећа, док ће се оста-
ло особље: продавци, магационе-

ри и чиновници,

марже предвиђене у трговачком

пословању.

Управа предузећа добија. кре-

дит за оснивање одељења рад-

ничког снебдевања преко свог

надлежног министарства односно

дирекције, у висини направљеног

плана потреба, и то просечно до

4000 динара на сваког радника.

Кредитирање радника не сме се

вршити из ових средстава, Карте

за снабдевање ће радници, који

хоће да се снабдевају преко о-

дељења, предавати комерцијал-

ном директору предузећа или за

радничко снабдевање одговорном

чиновнику.

Сви радници нису обавезни да

се снабдевају преко овог одеље-

ња, јер се служба радничког

снабдевања организује на добро-

вољној бази и радник који не же-

ли да се снабдева преко одеље-

ња не сме се приморавати на то.

Магацини одељења радничког

снабдевања не треба да се нала-

зе у кругу предузећа, а књиге

пословања водиће се одвојено

као трговачко пословање незави-

сно од књиговодства предузећа,

Предузећа која су до сада има-

ла своје задруге дозволиће и да-

ље правно постојање тих задру-

га, иако ове више неће бити снаб

девачи својих чланова. Уколико

су постојеће задруге, Мензе и

продавнице смештене у

–

задру-

жним просторијама, а предузеће

не располаже подесним просто-

ријама за смештај свога одеље-

ња за радничко снабдевање, пре-

дузеће ће преузети све задру=

жне просторије са читавим инвен-

таром уз надокнаду закупнине ко-

ју одређују месне народне вла-

сти. Уколико особље, запослено

у задружним продавницама и мен_

зама, одговара раду У новоосно-

ваном одељењу, управа предузе-

ћа треба да га задржи, упосља-

вајући га за рад по магацинима

и мензама одељења.

Одељење за радничко снабде-

вање преузеће такође сву робу

из задоужних продавница им сто-

варишта, примајући на себе оба-

везе задруге према трећим лици-

ма. До сада закључене уговоре

од стране задруге са пољопри“

вредним добрима или трговачким

предузећима

_

такође треба да

прими на себе одељење за рад-

ничко снабдевање,

Предузећа ће сву рационирану

робу: намирнице, текстил и обу-

ћу, примати непосредно од репу-

бликанског Министарства тргови-

· не и снабдевања, због чега пре-

енабдевање

издржавати од |

дузеће треба да сваког месеца
извештава Министарство трговине
и снабдевања о бројном стању
радника и чланова породица који
се снабдевају у одељењу, уз на-
значавање категорије потрошача
и количине потребних артикала
које им треба доделити.

Снабдевање и исхрана радни-
ка и намештеника биће јевтини-

ја, квалитативно и квантитативно
боља ако пословање радничког
снабдевања функционише правил-
но, а расподела робе потроша-
чима буде брза и ефикасна.

Због тога се пред управе преду-

зећа поставља задатак да уложе

максимум напора, како би се рад-
ничко снабдевање што више по-
бољшало.

Одељења за радничко снабде-

вање оснивају се ради тога да

се побољша дистрибуција рацио-

нираних и нерационираних арти-

кала и уједно смање досадашњи

режиски трошкови, чиме ће се и
цена тих артикала моћи да сни-
зи. Због тога је потребно. да све
синдикалне организације посвете
питању отварања одељења. за
снабдевање при својим предузе-
ћима највећу пажњу и да својим
напорима помогну управи преду-
зећа при њиховом организовању.
Да би одељења у потпуности ис-
пунила свој задатак, потребно је

да поред рациониране робе _бу-
ду снабдевена свим артиклима

за исхрану, због чега је неопход-
но по њиховом оснивању присту-
пити припреми зимнице и огрева
за раднике и намештенике.

Циљ оснивања одељењаје да се
снабдевање радника побољша. На
управама предузећа, иа управним

одборима синдикалних подружни-
ца и на синдикалном чланству
лежи задатак да уложе пуне на-
поре за добру и правилну орга-
низацију снабдевања и да стално
раде на његовом усавршавању.

  

— Шта вам је тог

 

   МАПЕО4Ћ
— Ето, решили смо да имамо на тезги увек свежу робу...

 

ОСВРТ НА ВЕЛИКУ ЈЕДНОМЕСЕЧНУ АКЦИЈУ ЗА ПОБОЉШАЊЕ ХИГИЈЕНСКО-
ТЕХНИЧКЕ ЗАШТИТЕ РАДА

 

Колективи београдских предузећа
побољшавају своје радне услове
д почетка јепномесечног

такмичења

_

београдских

предузећа за побољшање хиги-

јене и усавршавање здравстве-

но - техничких услова рада

прошло је већ скоро двадесет

дана. За ово време по свим

предузећима Београда

_

акција

је привукла пажњу најширих

спојева радника који су, дава-

њем великог броја добровољних

радних сати, искоришћених за

чишћење предузећа или усавр-

шавање техничке заштите, по-

могли да крајњи резултати ак-

ције буду задовољавајући.

У целом Београду не постоји

ни једно предузеће у коме рад-

ници нису узели најшире учешће

ва уређењу радних прссторија.

У добром делу предузећа анци-

ја је схваћена најозбиљније, у-

праве предузећа уложиле су

заједно са радништвом макси-

мум напора за побољшање рад-

них услова, док се у мањем

броју предузећа (овде треба
одмах нагласити: нарочито код

предузећа грађевинске струке)

приступало побољшању технич-

ке и хигијенске заштите рада

прилично површно и неозбиљно.

Дневнва штампа редовно је

доносила извештаје о резулта-

тима такмичења на усавршава-

њу хигијенско - техничке зашти-

те рада. Треба поново подвући

успехе акције У Београдском

електричном предузећу у коме

је само у току прве недеље да-

то преко 1.500

—

добровољних

радних сати на уређењу пре-

дузећа и у коме је у тону ан-

ције ударник Бона Миленковић

конструисао направу за брзо и

упрошћено кречење. У текстил-

ној индустрији

·

»зСтаљинград«

наставља се такмичење чија је

најзначајнија тачка предвиђена

планом осигурања 50%  неза-

штићених машина. У предузећу

>»Веља Стојковић« заштићено је

десет машина, 7 предузећу
>Шумадија« 15. Знасјне хиги-
јенско ~ техничке заштитне ме-

ре постигнуте су У индустрији

прецизне механике. главној ау-

торадионици, предузећу

_

»Ре-

норд«, ливници »Меркур«, Инду-

стрији мотора у Раковици, фа-
брици медицинсвих уређаја и

инструмената >Сутјескаф У
предузећу за дубинска .буше-

ња, електричној централи УСна-

га и светлоста, предузећу »Ти-
тан« и у поштанској ауто-тара-

њи и ПТТ радионици. У  тек-
стилној фабрици  УОктобарска

слобода« заштићено је 25 ра-

зних машина им мотора.

По многим предузећима често

· су планом за спровођење си-

ције Хигинејско ~ техничке за-

штите рада били обухваћени

задаци које је немогуће свршити

за месец дана нолико танмиче-

ње траје. Нереални планови

свакано неће моћи бити оства-

рени али зато'не сносе криви-

цу радници већ номисије за за-

штиту рада моје су Те планове

правите.

У појединим предузећима за-

беленен је слаб одзив радника

У овој анцији, (стругаре »Ђуро
Струтар« и »Манише) што је по-
спедица недовољног популари-

сања танмичења и неупознава-
ња целокупног радништва са
значајем ове акције. У добром

делу предузећа ни до данас не

постоје пароле које су отштам-

пане пре почетна акције, на

многим местима посвећивана је

#

 

спаба пажња заједничким кон-
ференцијама и разговорима о
томе шта се може да учини у
току овог једномесечног такми-
чења. Поједине Управе преду-

зећа нису чак хтеле да пруже
ни минималну финансиску по-
моћ неопходну за успешно

спровођење акција.

Посебно место заузима нере-
довно слање извештаја комиси-
ја при месним одборима и рад

Акција чишћења у Градском
саобраћајном предузећу

самих месних одбора у току

акције. Општа је појава да по-

дружнице и месни одбори не

достављају на време, или уоп-

ште не шаљу, извештаје месном

синдикалном већу. Поред онога

о чему је до сада обавештава-

ка јавност о тону акције за по-

бољшање хитијенско-техничке за-

штите рада, учињено је свакако

много више, али нередовно сла-
ње извештаја онемогућује ја-
сан увид постигнутих резул-
тата.

Месни одбори појединих са
веза недовољно контролишу
спровођење акције. То нарочи-
то важи за месне одборе хому-
нетпаца, хемичарсф графичара
и грађевинаца. Најбоље резул-

тате У акцији постигао је Ме-

сни одбор металаца, како при
слању извештаја танко и у кон-

троли танмичења им уопште У
такмичењу на побољшању хити-
јенско . техничке заштите рада.

По мнотим предузећима је

анцијсу којој је главни циљ био

побољшање заштитних мера при

раду, осигурање машина, сма-

њење могућности повреде, по-

бољишмхње здравствених

раде. организовања апотека за

прву помоћ, обухватила углав-

ном само чишћење и кречење

предузећа дон су многе маши-

не остале и даље незаштићене:

Иако је чишћење и побољшање

хигијенских успова рада тано-

ђе један об значајних циљева

овог једномесечног такмичења

танви пропусти нису смели да

се догађају, јер је техничка за-

штита рада само онде добра

где је могућност повреде при

раду сведена на минимум и ге

услова.

 

су машине осигуране до крај-

ње мере. У »Октобарској сло-

боди«, предузећу »Беља Стоја-

ковића и текстилној индустрији

»Стаљинград«а овај задатак је

схваћен потпуно правилно, али

У појединим предузећима анци-

ја се свела само на чишћење

подова, набавку пешнира и са

пуна.

По многим предузећима и да-

нас не постоје апстене за. прву

помоћ приликом повреда
Како је по грађевинским пре-

дузећима слабо схваћена акци-

ја за побољшање хигијенско-

техничко акције рада, сведоче

нам извештаји Контролне коми-
сије дати баш у току саме ан-

ције. Грађевинска предузећа су

до сада најмању пашњу посве-

ћивала правилном спровођењу

акције а немили сгучајеви У

прегузећима »Неимсо« и »Рад«

доказују то. У јеку сиције за

побољшање хитијенско _ технич-

ке акције рада руководилац

радилишта наређује радници-

ма да поткопавају темељ дубок

два и по метра не осигуравају-

ћи горњи слој.

Резултати постигнути за пр

вих двадесет дана такмичења

на побољшању _Хигијенско-тех-

ничнке заштите рада з"тачајни су

и поред многобројних пропуста

учињених у току акције. Међу-

тим, акција за побољшање хи-

гијенских и техничких заштит-

них мера и по истеку једноме-

сечног танмичења не треба да
престане. Ова акција је орга-
низована од стране Месног син-
дикалног већа баш због тога

што комисије за заштиту рада
нису пре ње испуњавале своје

задатке онако како би то тре-

бало да буде. По истеку овог

месеца и по формалном завр-
шавању акције · комисије при
синдикалним подружшницама и-
маће као дужност да организу-

ју завршетан отпочетих радова

и да им даље, упоредо са ра-

звојем предузећа и рада у ње-

му, У онвиру танмичења за и-
спуњавање планс, обрате већу

пажњу и хигијенско „ техничкој

заштити рада; обављајући своје
дужности савесније него што су

то чиниле пре почетка ове ко-

рисне аницје.

Градски

погреони

завод

Издаје целокупну по-
гребну опрему и врши
сахране. — На захтев
врши декорације капе-
ла. Располаже великим
избором вештачких ве-
наца. |

Стовариште и

канцеларија :

Рузвелтова ул. бр. 50

(Ново гробље)

БЕОГРАД — ТЕЛ. 20-407
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Новатор.. Више пажње
нашим

ударницима

Ме недеље после утакмуце
код трамвајске И. трола,

буске станице на Слаљији стр,
рају се велике гужве. Док сам
прошле недеље чекао на трр
лејбус, наишао је један уда
ник са Омладинске пруге, ко
ји је хтео да уђе преко ред
тумачећи да путује даље џ

због посла мора да Користу
прву везу за град. Неки га ние
су пустили, а Неки су чак ђе.
кли: »Врло „важно, ударникј,

Омладинац је навео такође
ударници имају право улаз
без чекања на ред, али се кор
дуктер на то није осврнуо,().
младинац је морао да проду.
жи пешке, пошто није доџа
на ред.

Када сам у тролејбусу упћ.
тао кондуктера, да ли удару.
ци имају право улаза на пред
ња врата, одговорио ми је у
му није познато, Међутиу

знам да постоји једна наредбу
власти да се ударницима нуз
давати првенство у куповању
разних улазница

Лука Д, КОЈИЋ
борац ЈА

 

Проблеми (Отсека з

посредовање рада
1946 години Отсеку за по-
средовање рада при Ме-

сном синдикалном већу прија-

вило се за посао 49.641 незапо.
слени радник. Од тога броја у-

послено је 30.134 радника. До.
бар део незапослених, њих
17.052, отпао је нашавши сам

себи посао, тако да је на кра:
ЈУ 1946 године преостало да се
упосли свега 2.455 радника,
од којих је било 397 мушкара-

ца и 2.058 жена.

Од 1 јануара до 31 августа
1947 голине Отсеку се прија-
вило 51.868 радника тражећи
запослења. До сада је преко
Отсека за посредовање рала
упослено 31.973 радника. Добар

део радника је сам себи на-

шао посао тако да је на кра-
ју августа остало незапослено
свега 1024 ралника и то 128

мушкараца и 826 жена. Од 1
јануара до 31 августа ове го-

дине из благајне Отсека за у
послење радника излато је ли-
цима којима није обезбеђен по-
сао 293.753 динара. Незапосле-
ни радници добијали су од о-
ве суме месечно по 1000 лина-
ра. Отсек за упослење рад-
ника исплатио је такође рал-
ницпима који се упућују на Рад
ван Београда на име путних
трошкова суму од 92.788 дина-

Ра.

Наведени бројеви јасно илу.
струју рал Отсека при месном
синдикалном већу у протеклој
1946 години и у прошлих осам
месеци 1947 године. Овај ко-
ристан рад био је прилично
напоран, али је Отсек одгово-
рио својој намени у границама
постојећих могућности.
Неправилности и погрешке

које су чиниле управе разних
предузећа, а често и сами рад-
ници који су тражили упосле-
ње, знатно су отежавали рад
Отсека.

Општа је појава да руковод-
ства предузећа отпуштају и
примају раднике по свом соп-
ственом нахођењу, не обаве-
штавајући о томе Отсек за по-
средовање рада. Чест је случај
да при томе радници добијају
немсправне радничке књижице,
без унесенот датума ступања
ња посао и иступања са посла.
Управе предузећа скоро су

Ууобичајиле "да радну снагу
траже од Отсека за посредо-
вање рада тек онда када им
је она неопходна, не обаве.
штавајући унапред Отсек о
својим потребама и о врсти
радне снаге која би могла да
буде упослена. То је неминов-
на последица недовољног пла-
вирања и предвиђања, после-
дица лоше вођене политике
кадрова.

Редовна је појава да се упра-
ве оваквих предузећа нису по-
бринуле за отварање курсева
на којима би се њихови неква-
лификовани радници оспособи-
ли за полуквалификоване, а
полуквалификовани за стручне,
а самим тим створиле могућ-
ност за примање нестручне
радне снаге и њено лаље уса:
врт“вање,

Многа предузећа категорички
одбијају да упосле женску
радну снагу, мако се показало
да жене могу бити употреб-
љене за радове за које се до
скора веровало да их не могу
обављати.

Број незапослених , пријав-
љених Отсеку за посредовање
рада, веома је мали. тако да
не може да задовољи потра-
жњу радне снаге чији се недо.
статак осећа по свим предузе-
ћима Београда, Београду недо-

стају поред квалификованих
радника металске, текстилне и
грађевинске струке, такође у
неквалификовани, полуквали
ковани и радници осталих
струка, а нарочито трговачке
струке. Управе предузећа, уд.
ко су више пута биле упозора.
ване да се морају придржава
ти закона и имати увек одре,
ђени број ученика према броју |
квалификованих радника, ну |
су се придржавале издатих у
путстава због чега се данас
осећа нелостатак радне снаге,
свих струка.

Градско угоститељско преду.
зеће, немајући довољан број
келнера, није са обраћало за
помоћ Отсеку за посредовање
рада, већ је особље у преду
зећу попуњавано неплански, 13
редова оних људи којисув
сами пријавили управи пред“
зећа. Међутим, Отсек за посре. |
довање рада имао је прије
љених неколико десетина Кер
нера.

Интересантна је чињеница 1
је број неупослених радника
пријављених Отсеку за посре

довање рада на крају сваког

месеца приближно исти и ла

се међу тим радницима скоро
увек налазе исти људи, ест
је случај да је Отсек овим
радницима налазио запослење

и да су га они, са било Ка
квим изговором, одбијали То
је нарочито случај са келне.
рима, који су уобичајили ла
раде само суботом по рестора.
нима у којима недостаје радна
снага, а тога дана имају вели.
ку посету. Незапослени рад
ници других струка такође #“
лазе посао на парче, не изве
штавају о томе Отсек, прим“
ду помоћ из благајне и редоћ
Но добијају Р карте, јер 1
то имају право Као незапо

слени радници,

Да би се све ове неправилне _

сти отклониле, било би 1»
требно да управе предузећ
благовремено извештавају У“
сек за посредовање рада о 0"

пуштању радника или о (80
јим потребама за новом р4Х
ном снагом, како би Отсек мо“
гао да непосредно по раксиде

њу радног односа поново Уго.

сли раднике који су остали 68
посла, а у случају отражење
радне снаге да има времена 3
набавку радника из унутр“
шњости,

Управни одбори синдикални“
подружница и месни струкоћ
ни одбори треба да утичу »
управе предузећа да ове 7“
же радну снагу само преко ~
сека за посредовање рада. јд
једино такав рад може 18
могући

–

правилно планирање
калровима.

Дешава се да управе преду |
зећа, иако им је потребна рад
на снага и ученици У привре
иако такву радну снагу до.
фу. због тога што немају У
гућности за смештај ради,
не попуњавају упражњена 1
на места .
Отсек «а посредовање 0

имаће олакшан посао ако 77

  

а ке
дузећа испуњавају закона
прописе, упошљавајући У уче

1 а по једнка три радник једно сви
ника који ће брзо мо 50"

да се оспособи за рад. Ол =,
лагања месних одбора утро
них одбора синдикалних . о

дружница умногоме завис м

лакшање рада ну Отесвуиз

посредовање рада а сл
тим и побољшање његове оба

жбе у задовољавању потре,

наших предузећа,
    

подредаза
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Је (Вл -ТраД.
Народног фронта Београда

У циљу мобилизације широ.
ких народних маса у борби за
остварење Петогодишњег пла-на, Народни фронт Београда
формирао је разне секције, ме_
ђу којима и Секцију село
гред) са задатком да остварује
тесну везу између нашег пре.
„стовог града Београда са се-
лом. Задатак је секције ла се
повезује што чвршће са сети.

ма путем сталне преписке, сла-
њем _ школског материјажа

сеоској деци, претплатом села
и задруга на дневне и седмич-
не листове и разне часописе, .
куповањем и прикупљањем
књига за село, пружањемздрав
ствене помоћи, посетгма и пру
жањем помоћи у пољопривред.
ник машинама. Основне фрон.
товске организације и рејонске
секције село град примиле су

_ на себе да извршавају ове за.
" датке,

Овакав рад Народног фрон.
та Београда доприноси јачању
"савеза радника и сељака и бр.
зој ликвидацији јаза између
чела и града, који је 20 годн-
на за време старе Југославије
стварала и продубљивала бур.
жоазија, експлоатишући наше
село и сељака уз помоћ“ сео-
ских трговаца и богатих се.
љака.

- естварујући свој план рада
"Фронт је преко Секције село—
трад приступио досад највећој
акцији ове врсте, прикупља.
њем новчаних средстава са ко_
јима ће купити пољопривредне
машине у вредности до 450.000

_ динара за 15 сељачких радних
задруга. Осам рејона града Бе.
ограда купиће осам комплета
пољопривредних машина, од

| којих ће сваки садржавати по
једну: сејачицу у вредности од
"8.000 динара, тријер од 13.000
динара, косачицу од 8.000 ди_
„нара, плуг 1.800 до 2.150 дина-
_ра, дрљачу 1.470 динара, про-
сипач ђубрета 5.600 до 9.400

_ динара, прскалицу 1.800, пресу
· за грожђе 7.200 динара и лум_
пе за пцрпљење воде са мото-

__ рима У вредности око 50.000
динара, Овакав комплет пољо-
привредних машина разделиће

„се па две сељачке радне задру_
те, а пумпа за црпљење воде
са мотором доделиће се повр-

_ тарским сељачким задругама,
" „уместо осталих машина.
“ ки

„аПрвирејон ће купити један
комплет ових. машина за за-

- лруге; 13 јули« у Ловћенцу,
|- спез Бачка Топола и »Бежани_

ју« код Земуна. Други рејон за
задруге: »Дмитар Влахов« у

__ Јабуци срез Панчево и »Црве-
__на звезла« у Добреву — Ко-

смет,. Трећи рејон за задруге;

»Морава« у Драговцу срез По_
жаревац и »Нова Крајина« Бу-
"кињ срез Бачка Паланка. Чет-

_ врти рејон за задруге: »Бурић
Станко« у Врелу Срез ситнички
и Божо Гостовић« у Бачком
Брестовцу срез Оџаци, Пети
"рејон за задруге: »7 јулику
мољици срез Панчево и »Ту_

рију« у Лоћики срез Нити, Ше-
| сти рејон за задруге: »Сава
· „Ковачевић« у Врбасу срез Ку-
ла и »Лењин« у Апатину срез
Сомбор, Седми рејон за залру_

те: »Марко Орешковић« у На-
“ кову срез Кикинда и »Поду-
_ навље« у Осипаоници срез Сме-

"дерево, Осми рејон је узео 0о-
__бавезу на себе да набави пум-
ту и мотор за новоосновану
„Повртарску задругу »Сутјеска«
У Земуну,

__ Од 15 задруга које ће доби.
"ти као награде пољопривредне
"машине узете су седам, које су

_(се показале најбоље у изврше-
Њу овогодишњег сетвеног пла_
"на, контрахирању и предаји бе-

_ ЛИХ жита, као И нг пољу свог
_ Организационог учвршћења

Ри повртарске сељгчке радне
"Задруге узете су из непосредне
близине Београда, које снабде-
Вају град поврћем. Осталих пет
Залпуга које су ушле у овај
број узете су новоосноване, ла
ове машине помогну њиховом

организационом учвршћењ иправилном развоју. иу
Свака рејонска секнија село

—град већ је доставиласвојим
задругама списак и ценовник
пољопривредних машина уз на
помену да свака од њих иза:
бере оне машине које жели у
вредности до 25.000 динара, ни.
зузев новртарских залруга за
Које ће се купити пумпа за
црпљење воде. са мотором у
вредности до 50.000 динара,
Ово ради тога, да се задруга-
ма купе оне машине, које су
им стварно најнужније.
Како се сељачке радне за.

друге налазе пред јесењу се.
тву, то је нужно потребно да
основне фронтовске организа.
ције и рејонске секције село—
град створе што.-пре новчана
средства за куповање ових ма-
тина, како би се могле на вре.
ме предати сељачким радним
задругама, ни употребити се

У овојесењој сетви.
Ову акцију Народног  фрон-

та Београда потребно је 06-
јашњгвати на конференцијама
нашим фронтовцима, како би
сваки од њих доприносио учвр-
шћењу везе између села и гра.
да с једне стране, а са друге
да увиде наши фронтовци на

селу да је њихова љубав пре-

ма Београду, нашој престони.
ци, основана на стварним чи-
њеннцама.

Машине ће однети и преда-

ти задругама делегације са.

стављене од фабричких радни.

ка н добрих фронтоваца из

предузећа, установа и рејона,

који ће се том приликом упо-

знати са нашим задругарима,

који кроз своје сељачке радне

задруге руше старе окове села,

и стварају у њему нови живот,

Блажо МАРКОВИЋ

 

Помоћ Земуна
попаљеном

селу

Шихмановцима

У селу Шимановци код Зе.

муна окупатар је ста-

лио, уништио или делимично

оштетио око 100 кућа, Желе-

ћи да што боље помогне из-

градњу попаљених села, На-

родни фронт Земуна узео је

још 1945 године обавезу _да

обнови село Шимановце. Сви

чланови Фронта, радници и

намештеници Земуна и други

радни грађани, прихватили су

свесрдно ову обавезу У којој

су видели нови корак за учвр-

шћење савеза између града и

села.

Од добровољних
којих је било сакупљено

909.795 динара, купљено је

35.000 комада црепа, 700 кома-

да ћерамиде, 27.000 комадаци-

гаља, 300 м2 стакла, 97 куби-

ка грађе, 1.800 килопрама кре-

ча, 120 килограма ексера и др.

Поред тога, купљано је 60 ку-

"бика столарске грађе из које

је израђено 116 комада прозо-

ра и 118 комада врата»

Овим материјалом обновље-

но је у Шимановцима 47 кућа

које су биле тешко оштећене.

На обнови ових кућа дали су

велики удео и грађевински рад

ници Земуна, који су добро-

вољно радили 2.562 радна са-

74 Стеван ГАЛОГАЖА

прилога

 

Извесви кућни повереници

 

сматрајуде'пнеспособпи-врађани-
треба да долазе на добровољни рад.

 
— Не брини, бакице, Само нека те виде; ти ћеш да се одмараш у парку, а ми ћемо те

заменити! '

  

   

ПЕК

НЕКИ НЕДОСТАЦИ НА КОЈЕ УКАЗУЈУ ГРАЂАНИ — ДОБРОВОЉНИ РАДНИЦИ

 

Оронтовске бригаде мерају бити
у сталној вези са руководиоцима

сновне фронтовске једи-
нице узеле су као један

од првих задатака обавезу да
са својим бригадама помогну
извршење грађевинских радо-
ва предвиђених Петогодишњим
планом. Хиљаде чланова Фрон-
та излазе свакодневно на ра“
дилишта и дају драгоцен до-
принос у остварењу задатака
у грађевинарству. Добра ор-
ганизација посла, унапред при-
премљен алат, отворен посао и

други потребни услови на ра-
дилиштима, олакшавају извр-
шење задатака и рад фрон-
товских бригада тек при до-
број „организацији даје праве.
резултате. Међутим, дешава се
да се руководиоци градилишта
„не старају довољно да се 0-

твори посао и припреми све
што је потребно за правилно

коришћење рада чланова фрон
товских бригада. Томе је глав-

ни узрок слабо повезивање
између руководилаца градили-
шта и руководилаца фронтов-
ских бригада.

У дописима који су поводом
тога стигли нашој редакцији,
наши

с

дописници указују на
рђаву организацију у упошља-

вању чланова Фронта. Види се
још и то да се синдикалне

подружнице и њихови члано-
ви нису довољно заинтересо-
вали за усклађивање рада пла-
ћених радника и добровољних

радника из фронтовских бри-
гада. Не само да би синдикал-
не групе на градилиштима, вВе-
ћим ангажовањем помогле 60-
ље извршење радних задатака,
него би помогле да дође до

већег зближења између радни-
ка са градилишта и фронто-
ваца из основних организаци-
ја. То је такође један од зада-

така који треба да се оствару“

је у заједничком. раду“

Објављујемо неколико допи-
са са београдских радилишта.

„На градилишту у улици

Мехмеда Соколовића

Пета основна јединица Петог
рејона примила је обавезу да
два пута недељно ради на иИз- .

градњи радничких станова У

улици Мехмеда Соколовића и
на гаражи „Пионир“. Овај за-

Претконтресне конференције

 

градилишта
датак бригада савесно испуња-
ва, Али, пре извесног времв-
на, када је наша бригада стл-
гла на рад, на градилиштује
већ радила нека друга брига-

да. Тако се десило да смо 0-
стали без посла, Палир се из-
говарао да за нас нема алата.
Уместо да се потруди да убу-
дуће избегава овакву грешку,
палир је дозволио да се она н
идући пут понови.

Наша бригада се није разн-
шла. Пошли смо. на „Пионир“.
За нас овде није био предвни“

ђен посао, али када смо упи-
тали палира да ли има посла, |

ону је одмах узвикнуо: „Како
да нема посла!“ н брзо извр-
шио распоред сваког човека из
бригаде.
Да бисмо испунили своје 28-

датке, потребно би било да се
свим палирима укаже да тре-
ба боље да организују посао
при доласку бригада. Ако већ
једном није било посла у ули-
ци Мехмеда Соколовића, тре-
бало је бар други пут успо-
ставити везу са Фронтом Пе-
тог рејона и уштедети понов-
ни узалудни долазак бригаде,
како би се она на време упу-
тила на неко друго градили-
ште, где за њом има потребе
и где би била правилно кори“
шћена.

Милош М. СТЕФАНОВИЋ
Б. Ц. Армије 83

„„Са Аутостраде

Основне јединице Фронта
Загребачке и Гаврила Принци-
па улице ишле су на рад на
Аутостраду 30 августа. Ја ни-

сам могао да идем, али је на

раду била моја другарица. Е-
во шта ми је испричала по по-

вратку са рада:
„Било нас је око 300—400

чланова Фронта. Када смо сти-
гли на одређено место, поде-
лили смо се у две групе. Мо-
ја група је отишла неколико
стотина метара даље од прве-
Тамо смо неко време пребаци-
вали камење, а после тога ни-
смо знали шта да радимо. Ни-
је било никога ко би нам одре-

дио посао. Поједини другови
су преносили неке прагове,
док су остали тумарали по ку-
курузима, седели по путу И

слично, не знајући шта да поч-
ну.“
Мислим да би руководиоци

радова на Аутостради треба-
ло да одреде више

_

послова

који би се могли радити, а
исто тако треба се побринути

да на радилишту увек буде не-

ко лице које може давати у“
путства, шта и како треба ра-

дити. На тај начин оОтклонили
би се досадањи пропусти и на-
ши успеси били би много ве-
ћи, | |

Драгиша КОНТИЋ

„„На градилиштуТрговач-
ке академије

На градилиште Трговачке а-
кадемије на „Неимару“ изашло
је 7 о. м. неколико стотина
грађана из основних фронтов-
ских јединица Четвртог рејона.
Али, радилиште није било при-
премљено. Људи су се тискали
један уз другог и сметали је-
дан другом у раду. А исто та-
ко није се могао имати преглед

учинка рада поједипих брига-
да, што члановима бригада пи-
је право, пошто сваки жели да
његова бригада постигне нај-
боље резултате у претконгре-
сном такмичењу.

Сматрам да радилиште тре-
ба боље припремити и, ако не
може једног дана да прими
толико радне снаге, да се су-
вишак грађана упути на неко
друго место. У томе треба би-
ти еластичан н одмах спрово-
Дити мере које су потребне за
боље „извршење задатака, ка-
ко Би се.избегло негодовање
„Ррађана који „су"иначе понети
такмичарским полетом.

Властимир Н. СИМОВИЋ,
Шуматовачка 101

 

Жене Шестог рејона
извршавају своје “~

задатке

осле одржаних предава-
ња о значају Петогоди-

шњег плана, жене Шестог ре-
јона почеле су масовније да се
пријављују у радне бригаде.
На радовима оне предњаче, а
нарочито добре резултате по-
стигле су у обављању земља-
них радова на грађевинама у
своме рејону.

Поред ових радова, жене у-
зимају активног учешћа у кул.-
турно-просветном раду, на со-
цијалном сектору рала, у по-
моћи властима и др. У послед-
ње време оне су образовале
групне седељке на којима су
шиле јастучнице и чаршаве 34
дечје домове и установе. На
овим седељкама оне су орга-
низовале читалачке часове ко“
ји су с успехом одржавани,
Поред тога 15 о. м. у колектив-
ним посетама биоскопа, узело
је учешћа 800 жена из овог
рејона. '

ВИДА АПОСТОЛОВИЋ

  

 

 „(Оње Паронковић
тенстилно предузеће и зивод 30 1
бојење и штампање тионино

 

НОВИСАД, Косовеки ул. 25.133,

  

Фронтовске|

ма

Сами грађани изградили
водовод ар

Пре извесног времена пран|
ђани — чланови ХШ 04

сновне јединице насеља Ман.
ринкова Бара, затражили су
на конференцији да им народ

не власти омогуће увођење во-
довода, Т. ј. изградњу јавних
чесама- Овде је терен подво-_
дан, за време киша настајуј
мочваре, а вода се пила само
из бунара тако да је била не
чиста и опасна за здравље,
Чим је било могуће, Народ

ни одбор Шестог рејона је
ставио на расположење изве=
сну количину водоводних ње“
ви. Грађани су прионули на
рад и одмах почели са кота-
њем јама за постављање водо-
вода, Учествовали су и стар“
ци, и деца, а највише жене,
Радили су свакодневно и рад
ници и намештеници, неки низ
су чак ни одлавили на ручак
или одмор после рада у редов.
ној служби, Радни елан је та“
ко обухватио све чланове
Фронта ове јединице да су на
добровољни рад излазили И
они који раније нису учество-
вали ни у једној акцији.
На овим радовима који су

трајати месец и по дана, дато
је 1914 радних часова, при че-
му је ископано 762 кубика зе-
мље, Рад је с успехом завр-
шен и водовод је постављен
У 4 велике улице, Труд је на
грађен. Грађани су добили.
здраву пијаћу воду.

Вида АПОСТОЛОВИЋ
Грчића Миленка112

жх

ХХИТ основна јединица
Првог рејона у посети.
грађевинским радни-
цима
"јуна група чланова Фронм

та ХХШ основне једини.
це, схватајући да грађевински
радници не могу да присуству=
Ју читалачким часовима по у

лицама — решила је да одржи
једну малу приредбу за грађе-
винске раднике на градили
шту у Ботгојављенској Улици
број 8.
Приредба је одржана за вре-

ме одмора на градилишту, из
змеђу 12 ин 18 часова. У проч
граму су учествовали пионири,
омладитци н жене. Радници су
били врло задовољни и тра“
жили су да их чланови Фронта
што чешће посете. 4

РА ВУЧЕРИЋ

ТХ основна јединица
Фронта Четвртог рејона
помаже школској деци

 

своме плану четворомо-
сечног

_

такмичења, –[Х
фронтовска јЈедивица Четвртог
рејона обавеза се да патро•
нира сву социјално Угрожену
школску децу са своје терито.
рије. Нарочито ће се водити
рачуна о деци поролица са ве=
ћим бројем леце, а чија су
средства недовољна за издр-
жавање.

Да, би се деци омогућило да
постигну добар успех у шко-
ли, треба им помоћи да набаве
књиге, свеске, оловке и други
школски прибор. Чланови
Фронта ове јединице бринуће
се за прибављање ових потро-
ба свој сопијално Угроженој
школској деци,
За помагање леце није једи=

ни услов да су социјално у“

грожена, него и да су добри
ђаци и да редовно посећују
школу. У ту сврху

|

основие
организације ће се повезати Са
школским властима, тако да ће

им ове указивати на потреба
деце, На тај начин, деци ће се
пружити не само материјална

помоћ, него ће се родитељима
помоћи и на Тај начин што ће
се стално имати увид у рад и
успех дене у школама.

. Мара ЂУРЂЕВИЋ
Душана Богдановића 11

  

    
  

 

  Производи разне

врсте свилених, по-
лусвилених и памуч-
них тканина. — Бо-
јадише, апретира и

штампа властите про
изводе. Прима
на дораду произво-
де осталих текстил-

Них творница.

 

      
   

     
  

 

+

  

   



  

  

 

_рочито добро решена.

"ни, Њих више гледаоци не ви.

· вентилирања сале, нзведено та-

· је распоређена у више просто-

_ Београд добија
_ савремено позориште

59

Радови на преуређењу Мањежа

· Обнова Мањежа
: ЈЕђеоград добија сваким да-

-ном све лепши, све све-
чанији изглед, Ускоро наша
престоница добиће и_ ново

драмско позориште на Врача-

ру, на место оног стгрог, неса-
временог, дотрајалог »Мање.

жа«, подигнутог још пре два-

десет година.

Пре свега, требало је реши-

ти прилаз згради, Раније је ма-

са посетилаца закрчавала тро_

тоар пред зградом и била неза-
штићена од невремена. Сад се,

с леве стране зграде, налази

Као прилаз један пространи

атриум постављен према парку

ми украшен, у средини, једним

декоративним базеном. Из тог

атриума се улази у вестибил

са врло угодно постављеним

гардеробама. Одавдеу фоаје

из кога се, затим, иде у пар-

тер и галерије. Нарочито је

срећно решен фоаје тиме што

је знатно проширен зимском

баштом, која се, за време то-

плих дана, може да веже са

атриумом служећи ка пријат-

но освежење публике на све-

жем ваздуху за време пауза.

Што се тиче сале, она је на_
На пр-

вом месту решен је проблем

акустике по угледу на најаку-

стичвију салу Плејел у Паризу.

Згтим, проблем угодног виђе-

ња. У ранијој сали било је 38

места са којих се није видело.

У новој сали ће се видети са

свих места, дакле 1060/0. Да би

се ово постигло, дгти су по-

требни нагиби партера и гале-

рија; затим положај редовг је

изведен по радиусу, чији се

центар налази на бини; најзад,

гледаопи не гледају више један

другом у потиљак већ су ра-

змакнута и тко не сметају 18:

дан другом, Драених селишта,

као. раније, виша нема; сва су

селишта дубоке и угодне фо-

теље тапециране у плишу, У.

кргтко, сва су Места угодна,

почев од партсра па до друге

галерије. Ради бољег гледања

и слушања укинуте су раније

галерије са стране; сад п сто-

је само чеоне галерије. Тако_

ђе су укинуте и ложе, зсим две,

и на тај начин добно се ком-

пактан партер са фотељама п

једноставан простор Који више

не пресенају стубови, Плафон

сале је согчунат на акустичко

дејство и зрло пријатно делу-

је као форма, Из истих разло-

га је и под сале добио непри.

метан левкасти облик. Нарочи-

то је лобро преучено построје-

ње за светлосне ефекте на би_

а
и

де, јер су постављени у верти.
калним вишама с обе стране

бине.

"

Осветљење саме сале,

фоајеа итд. је индиректно, што

је веома пријатно за очи. За.

гревање је решено савремено,

топлим ваздухом, зли не као

раније испод фотељг због чг.

га се публика прегзнојавала.

Још интересантније је решење

козваном климатизацијом, то

јест влажењем ваздуха и 082.

низацијом, Тако да се добија

скоро природан ваздух

Бина је проширена са лве

бочне бине, просторима за ре-

квизите но магацинима, Наро-

чито је обраћена пажња на

конфор глумаца, који ће отсад

имати Угодне

|

индивидуалне

гардеробе и изоловане ходни-

ком од ларме, Мушке су У дру-

гом а женске у првом спрату.

Поред њих су засебне инстала.
ције, купатила, фризери, масе_

ри, влесуљари итд. Косметика

ра, а не ка раније, у једном.

Глумци имају и свој засебан

салон, одакле излазе на сцену

на знак сценаристе, Који имг.

засебно место за контролу ве-

аде између сцене и глумаца.

Статисти су одељени од глу-

маца и имају засебне просторе

и степениште, Све су ово но-

вине које пружају и публици

и глумцимамаксимум конфора.

'
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Фасада дејствује монумен-

тално својом великом, једно_

ставном и мирном површином,

која ће бити освежена с леве

стране једном уметничком ком-

позицијом нашег познатог мај-

стора Куна. Затим, у висини
портала, биће израђен један

фриз у мозаику или плитком

рељефу, Позоришна зграда

треба да има изглед свечано-

сти и веселости.

Др. М. БОРИСАВЉЕВИЋ

оред великог броја лепо у-

ређених књижара, данас У

Београду има и једно десетак ан-

тикварница, радњи са старим књи-

гама. Како су све смештене У

центру града, то оне, поред да-

нашњих књижара, падају још ви-

ше у очи. Само две антикварни-

це се баве искључиво куповином

и продајом половних књига: све

остале су  антикварне књижаре

само једним делом, јер

_

поред

књига држе и остале антиквите-

те: стари новац, тањире, фото-

графске апарате итд.

Без малог изузетка, све ове

антикварнице су пуне прашине и

прљавштине. Оне пружају слику

праве аљкавости и небрижљиво-

сти власника радњи,

Постојање антикварница је вр-

ло корисно и потребно. Како се

оне баве куповином и продајом

старих књига, то се у њима врло

Антикварне Књижаре

не одговарају својој

| намени
често нађу примерци старих ру-

кописа, ретких издања и дела од

зелике вредности,

_

Кроз

кварнице пролазе студенти, ћа-

ци, професори и људи

мају само књиге да _уновче У

случају неке хитне потребе. За-

то се по антикварницама нађу де-

ла која се иначе не могу наћи

на другом месту.

Антикварнице се налазе у Рру-

кама приватника. Они гледају на

свој посао као на средство за бо-

гаћење, као што је случај и код

осталих врста трговине, а не као

на друштвено корисну функцију.

Власници антикварница, Мало о- |

бразовани, посматрају књигу као

и сваки други артикал трговачке

радње,
Код антикварних књига нема

одређених цена. Ту постоји сло-

бодна куповина и продаја. Због

тога су антикварнице постале ле-

Сачувајмо историске документе

из народноослободилачке борбе
Н улазној страни _подво“

жњака који спаја Топ“

чидер и Кошутњак, са десне

стране, налази се један исто:

риски докуменат из народноо“

слободилачке борбе. Једнога

јутра месеца јула 1941 године

—_. исписана руком првоборца

—- осванула је на овом месту

борбена парола „Смрт окупа

торима — Живели партизани“,

Ова парола у оно време и на

овом месту врло је кракто по-

стојала и после неколико сати

била је премазана кречом. То

ком времена креч је нестао са

зида заједно са онима који су

га употребили да би премаза-

ли ову паролу, а она је остала

скоро цела, захваљујући томе

што је писана масном првеном

бојом.

Како је ова парола исписа“

на јула 1941 године, у време

када се дизао устанак у СР"

бији, и можда једина У Бео-

граду успела да преживи оку“

пацију, требало би је сачува

ти од даљег пропадања, а ви'

ше ње ставити једну плочу на

којој би била исписана кратка

историја ове пароле,

Петар НИКАЧЕВИЋ

Топличин венац бр. 23
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ЗАШТО СЕ НЕ ОДРЕ-

ДЕ КУПЕИ ЗА МАЈКЕ

С МАЛОМ ДЕЦОМ

Путујући од Београда до

Љубљане видела сам на

свим станицама лепо уређене

чекаонице за мајке и децу. С>

 

ве чекаонице су велика олак“

шица за мајке, а уз то у њи

ма се деца склањају од ста“

ничне гужве и могу да се од'

море на једном здравом и мир

ном месту. Међутим, ова мера

обезбеђења

_

мајки и деце на

путовању није довољна. Још

увек у нашим возовима нису

одређени нарочити купен за

мајке с децом.

Издвајањем купеа за мајке

и децу деца би имала удобни“

је путовање, чистији ваздух и

више мира, и не би била. при:

нуђена да се гуше у облацима

дима, да трпе услед пренатр'

паности возова и да. буду из

ложена разним опасностима,

Ово питање би свакако тре'

бало решити на корист мајки

и деце. Када су створене то

лике друге погодности за бо:

љи живот наше деце, може се

решити и ово питање које не

изискује нити неке нарочите

трошкове, нити нарочито ан"

гажовање вагона. Довољно ће

бити ако се у сваком возу од:

реди неколико купеа за мајке
с малом децом. Од овога др
жава неће имати штете, а де:
ца и мајке имали би велике
користи.

Р. Ј.

=

НЕ ХРАНЕ СЕ У МЕН-
ЗАМА СВИ ИМАОЦИ
К-1 КАРАТА

вих дана издаје се кром-
пир имаоцима К карата.

Снабдевање овом животном
намирницом заиста претставља
великд олакшање и помоћ на-
шим радним људима. Међутим,
има нешто што сматрам да ни-
је добро решено од стране О_

дељења за снаблевање,

Решено је да се имаоцима

К-1 карата не издаје кромпир,

пошто се, наводно, хранеу

мензама. Али, не хране се сви

самци у мензама. Има много

старих или болесних самаца
или самица који далеко стану-

ју или имје, из разних разло_

га, немогуће да се хране У

мензи, Зар је онда право да се

њима не изда следовање кром-

пира које примају остали гра-

ђанир Мислим да би ову одлу_

ку требало исправити тако што
би се онима који се хране по

мензама _исецали купони за
кромпир, док би се онима, који

се не хране у мензама, кром.

пир издавао као п другим гра-

Банима, Најзад, има много слу_

чајева да се муж и жена Па и

деца која су запослена хране у

мензама, па зашто би онда

самци били у другом положа-

југ
Љубица РАШЕВИЋ

Хаџи Ђерина 10

%

ВАЖНА РАСКРСНИ-

ЦА БЕЗ САОБРАЋАЈА

И: раскрсници између То:

пличиног венца и Цари“

це Милице улице, саобраћај је

врло. жив, Сбе ове улице су

врло узане и лако може доћи

до судара. Утолико пре, што

возила која иду низ Топличин

венац наилазе нагло на низ-
брдицу, а из улице Царице Ми

лице сваки час могу да наиђу

друга кола. Улица је овде У

ска а обично одједном наиђе

 

по неколико возила са разних
страна. Тада долази до застој

ја и непотребне гужве која
би се морала избећи.

Да би се обезбедило сигур-  
,

није кретање аутомобила и

шпедитерских кола, паи пе

шака, потребно би било да се

на овој важној раскрсници од“

мах постави саобраћајац.

Петар ПОЖОЊИ

Цетињска 2

 

анти- :

који и-

гло шпекулације, Власници

_

анти-

кварница често искоришћују

_

те-

шкоће и материјалне неприлике

у које западају понеки грађани и

купују књиге по страховито ни-

ским ценама. Касније, приликом

продаје, ови несавесни власници

често зарађују и преко 1009/. Ис-

под тезге, по скривеним рафови-

ма, у густим редовима књига на-

лази се маса књига „за које има

доста интересаната“, како то ка-

жу поједини антиквари,

Данас се књизи посвећује на~

рочита пажња, Она је моћно сред

ство које служи културно-просвет-

ном уздизању нашег народа. На

избор књига много се полаже.

Доказ су многобројне књижаре,

препуне књигама трајне вредно-

сти. Међутим, са антикварницама

то није случај. У њима ће се.

наићи још увек много и много

књига и илустрација

_

порнограф-

ске садржине,

_

или фашистичких

 

Ни за реп — ни за главу!

Улице око Бајлонове пијаце чисте се јутром, кад свет

пролази са намирницама, без поливања.

 

— Зар не знаш шта је хигијена7
— Ко ће вама да угодир Кад не чистимо вичемо, кад чи

стимо вичете!
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Из БРАТСКЕ БУГАРСКЕ

_ Први послератни међународни
сајам у Пловдиву

очетком септембра старо-

древни и тихи град Бу-

гарсне Пловцив имао је са-

свим

о

пруги изглед

|

Од 31

августа до 14 септембра о-

државао бе први послератни

републикански међународни са-

јам узорака, још на великој им

пепој железничкој станици, мно-

гобројне путнике који су сила-

зили са веза поздрављапе су

пароле: »Добро дошли у нову,

радну Бугарску«. Многе шарене

заставе страних земаља и зеле-

нило украшавале су прилазе

граду. Главном улицом од же-

лезничке станице па све до ре-

не Марице тешно је било про-

ћи. Хиљаде људи из свих краје-
ва Бугарске и велики број ино-

страних гостију тискало се крај

радњи и на улазима у павиљо-

не сајма. У центру града подиг-

нут је велини славолук У обли-

ну зупчаниксу симбол индустри-

јализације нове Бугарске. Хоте-

ли и приватне куће биле су

препуне, док је у дивним ресто-

ранима на малим каменитим

брежуљцима тешно (било наћи

празног места.

Пловдив броји 130.000 станов-
ника, и један је од најлепших
градова Бугарске. Привредни
центар Траније. он се налсви у
богатој и плодној области у ко-
јој успевају најразноврсније

пољопривредне и ингустриске

нуптуре (пиринач, памук, рума,

дуван итд:). Осим тога због

свог полонаја на међународном

путу Западна Европа — Исток,

Пловдив претставља један од
најважнијих железничних чворо-
ва Бугарске.

Из свих тих разлога од 1933

Изглед једне антикварнице

„њи Совјетски павиљон на сајму у Пловдиву

   
     

књига, Није редак случај да у

продају књиге са насловом; Ка и

ко се пишу љубавна писма", ,

бав поручника Пјера", или „Као

се добијају рогови“, и низ такви |

дела. Поред

_

ових

–

петпарачкј

књижица, маса дела фашистичких

писаца, који су својим наопаим
идејама тровали свет И гонили на

нова крвопролића, још се налазе

као „интересантна“ дела у на

шим антикварницама,

Поред неуређености, прашине,

аљкавости у држању књига, шпе-
кулације и растурања књига ко

је пропагирају фашистичку иде

ологију, антикварнице

_

имају још

један врло велики недостатак ко-

ји произилази из природе само

пословања. Куповна и продаја

старих књига неминовно

_

доноси

собом овај проблем. Пошто т

књиге продају грађани

_

болест

од тешких и заразних болест,

постоји опасност преношења 6

лести на здраве купце. О овж

проблему опасности ширења »

разе путем књига бавила се више

пута наша штампа и указиваћ

на неопходност њеног отклањ

Међутим, до данас није ни

предузето, Када се узме у об:

да већину посетилаца ових а

кварница сачињава школска

младина, онда не би

–

требало

дозволити да овако

—

неуређене,

прашњаве и гљкаво држане анти

кварнице остану и даље да пре!-

стављају легло заразе, Свима |е

  

  
  
  

   

  

 

   

   

   

   

    

   

  

    
     

  

 

  

    

    

  

  

   

 

   

    

    

  

  

  
  

  
  

   

   

познато да се преко књига најви-

ше шире клице туберкулозе, Би-

ло би потребно да се уведе нека

врста дезинфекције свих књига

које се купују по антикварницама,

У сваком случају, било на, који

начин,

_

неопходно је приступити

хитном решењу проблема урећ-

вања антикварних књижара као И

уклањању непожељних књига. у.

сто тако, увођењем неке контро“

ле, Могло би се стати на

као ишпекулацији књигом,

сности од разних зараза. 5

датива

 

 

 

године у грацу се сваке године |

одржавају међународни

моти. |

Сам град леми У плодно:

Тражисној равници и кроз #

протиче

с

рена Марица.

што Пловдиву даје нарочиту

оригинстност, то 41 сенпоту и
дам мањих каменитих брат

љака моји се уздињу на разни
са којих

поглећ

деловима града,
прунша изванредан
околину. Поред модерно угеје

ног дела града са шировим упте

цама и лепим једноспомтвн

зградама, у Плавливу постојиппавд

(Наставак на седмој страпи)
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"ке и ЈЕведсве

ад год путујем, пролазе-
ћи кроз наше станице,

примећујем да је редовна по-
јава да људи леже док чека-
ју на воз. Због тога станице
изгледају много горе него што
су и ова појава оставља врло
рђав утисак како на домаће

тако и на стране путнике. Ово
није појава само на неким ма-
њим сеоским станицама, него
је то случај и на Београдској
железничкој станици кроз ко-
ју пролазе хиљаде путника из
земље и иностранства. Људи

спавају у чекаоницама, испред

станице, у вестибилу и на сва-
ком месту. Некада просто из-
гледа као да је немогуће про-

ћи а да неког не нагазиш, Не
лежи се само на клупама, јер

је њих мало, него најчешће на
бетону и на патосу.
Питамо се зашто се не уве>

де неки ред и у томе погле-
ду. Станица се не сме користи
ти за преноћишта. Потребно је
да се постави више клупа за
оне који стварно чекају на
воз, а за путнике који чекао-
ницу користе као коначишта
треба отворити јевтина прено-
ћишта у близини станице, ка-
ко не би запремали место пут.
ницима који у чекаопици че-

=

= Мај
=“~ Мо
кају зато што путују. Решењем
овога питања решило би сен
питање сталне гужве и нереда
на Београдској железничкој
станици.

 

   
  

Ружица ЈОВАНОВИЋ,

Јованова 23

Ж

Понашање келнера

ре неко вече свратила сам
у реновирани и лепо уре:

ђени градски ресторан

—

„За-

греб“. Удобна седишта, нови

столови, пријатно

–

осветљење,

утисак новог.., Али, остало је

нешто старо...
На наш позив келнер нас је

неколико пута обилазио. Када

смо извршили поруџбину, ДУ-

го смо чекали иако је било у

питању хладно јело, а гостију

је у локалу било врло мало. На

наше инсистирање, које је

било у сасвим лепом тону, он

је набусито одговарао. Најзад,

донео нам је паризер. Аљкаво

је спустио тањире и виљушке

и кренуо даље, Када смо за-

тражили ножеве, пошто пари-

(Наставак са шесте стране)

стари, турски део са трошним

вућама и узаним, кривудавим

улицама.

Први послератни републикан-

ски међународни сајам, једана-

ести откад су почели сајмови

да се одржавају У Пловдиву,

претставља велику манифеста=

цију привредног успеха Народ-

не Републике Бугарске и доказ

њене спремности за међународ-

НУ савадњу и мир: .

Зграда и павиљони сајма раз=

бацани су по граду: Ове годи-

не на левој обали Марице по-

дигнути су нови,
љони, јер су се досадашње
просторије, успед сталног про- '

ширења сајма, показале као

недовољне.

Бугарска је на сајму

_

изло-

жила производе свих грана ло-

љопривреде; занатства и инду-

стрије и приказала своје успе-

хе у послератним напорима на

успостављању нормалног миво-

та као и перспективе свога ра-

звитка кроз двогодишњи при-

вредни план. Поред тога што су

на сајму учествовала сва др-

жавна и нооперативна предузе-

ће,знатан део изложених пред“

мета у бугарским павиљовима

припадали су приватним пре-

дузећима |

На сајму су званично учество-

вале и многе стране државе —

Совјетски Савез,

Чехословачка, Румунија, Је

ске, Албанија и Палестина. З

Енглеске,

_

Дмерине, Белгије,

Италије,

_

Монака, ађарске,

Француске, е, Швајцар-

шзпокали 6Х

  

велики пави+

Југославија,

За више реда
на Београдској железничкој станици

зер није био огуљен, рекао је
нехатно: „Добијете“. Нарав-
но, пошто ножеве задуго ни-
је донео, послужили смо се пр.
стима и виљушкама. Тек пошто

 

смо све појели, стигли су но-,
жеви. Келнер је отсечно затра“
жио да платимо рачун, То је
било разумљиво, пошто је ње.
гова смена завршавала рад.

Али, када је почео да прави
рачун, настало је право изне-
нађење. Уместо да

—

извади
блок, келнер је само извукао

 

мастиљаву оловку и по сјајној
мермерној плочи почеле су да

се нижу крупне цифре.. Тек
тада смо приметили да је сто
био потпуно мшаран рачуни-
ма. Трагови мастиљаве оловке
којом су писани рачуни били
су упола избрисани —

_

веро-

ватно су их избрисали рукави
посетилаца .
После тога дешао је келнер

нове смене. Он није морао да

жури Као први, али и он је пет

минута после служења затра-
жио да се рачун плати. МИ опет

се поновило писање рачуна

на стоној плочи. .

Чудно је да је Дирекцији
ресторана измакло из вида о
вакво понашање особља, Да
би се томе на време стало на
пут и да би се нови дух рада

и брите о народној имовини
пренео на наше угоститељско
особље, потребио би било сва“
кодневно указивати на његове
дужности у додиру са публи-
ком.

М. П.

ж

Тротоари Балканске

|алканска улица је једна
од најпрометнијих, наро-

чито у погледу пешачког сао-

браћаја. Пошто је овом ули-

пом најкраћа веза између Те-

разија и Железничке станице,

њоме дневно пролазе хиљаде

и хиљаде путника. И баш та

улица којом у Београд улазе

скоро две трећине приспелих
путника, има

–

најнеуређеније

тротоаре, На неким местима

тротоари су делимично калдр-
мисани ситном коцком која је

испала из лежишта, а стање

ни:е боље ни тамо где је по-
стављен асфалт. Има рупа ду-

боких и по 20 и више сантиме-

тара.

Ако се даље остави овакво
стање у Балканској улици, ко-

ја је и иначе стрма и незгод-

на, неће бити чудо ако се за

време зиме буду дешавале мно_
ге несреће. А поред тога, због

великог броја рупчага, у ули-

ци се не може ни чистоћа одр-
жавати како треба. Нарочито

ће бити прљаво у јесен када

се за време киша у рупама

буде задржавала вода и бла-

то. Зар је немогуће да се ова

улица бар мало уредир Не

ж

улице

треба дозволити да путници

који долазе у Београд, видећи

такву улицу, одмах стичу У-

тисак да је наш главни град
прљав и неуређен-

Јов. ЂОКИЋ,

Кордунска 90

 

Раскопани ивичњаци у Бал-
канској улици

Уцене уморних путника

јраћала сам се са лечења
из бање Сланкамен. Сти

гла сам у Београд бродом око

11 часова ноћу и ево шта ми

се десило на

—

пристаништу.

Нигде није било ниједног фи

јакера ни таксија, а поред при.

своју продукте преставници по-

јединих приватних фирми.

Највећи и нађлепши био је

павиљон

_

Совјетског Савеза у

номе је била приназана сва ње

това пољопривредна и индустри-

ска моћ. Поред разних мањих

и већих машина, прецизне ме

ханике хемиских и елентротех-

ничких производа, изложени су

и најновији модели луксузних и

теретних кола,

У југословенском павиљону,

једном од најпосећенијих на чи-

тавом сајму, били су изложени

они предмети за којима У Бу-

гарској постоји потреба, што

значи да је наша земља прика-

зала само део својих привред-

них могућности. Псред једног

дела индустриске производње

приказани су производи пре-

хранбене; дрвене и хемисне ин-

дустрије итд, Посматрано У

светлости нових; братских одно-

са, учествовање Југоспавије на

сајму у Пловдиву, допринело је

још више тесном зближењуна-

ших народа и даљем развијању

трговачких веза и привредне

сарадње између Бугарске и Ју-

тославије.

За десет дана седам је по-

сетило преко 250.000 људи. Та

чињеница показује да је: потпу-

но успео. Но први послератни

сајам у Пловдизу

не само нао слина поститнућа

нове Бугарске, већ има и међу-
за развијање

свима демонратским

света. -
Душан СЛАВКОВИЋ
Филип АЋИМОВИЋ

станишта стајало је свега не-
колико носача око којих су се
тискали путници, Предала сам

кофер једноме са

—

колицима
који је већ био примио мали

кофер неког човека. Овом чо-
веку био је наплатио до
„Лондона“ 100 динара, а ме-

ни је до „Славија“ тражио та-
кође 100 динара, Кад сам му
рекла да је то сувише и да ни-

је по одређеној цени, почео

је да се цењка док није при-

стао да носи за 50 динара, с
напоменом да не кажем оном
другом чији је кофер носио.

Носач узима 100 динара од
пристаништа до Славије, а так-

си 30 динара од железничке
' станице до Славије. Зашто не

постоји ниједан такси на при:

станишту» Има људи болесних,

који далеко станују, а и путни“
ка који први
Београд па морају ноћу да лу

тају кроз улице или да са свим
стварима иду чак до станице

да би узели такси или фијакер.
Нада ПЕТРОВИЋ

 

пут долазе у

ел
ШПЕКУЛАЦИЈА ОМОГУ-

ЋЕНА ЗБОГ НЕОБАВЕ-

ШТЕНОСТИ

риликом уписа студената

на Економски факултет

било је означено, како у днев-

ној штампи, тако и на службе

ној табли на самом Факулте-

ту, да сви нови студенти тре-

ба да поднесу уписницу и ђач-

ки лист. О томе каквог изда-

ња и облика треба да буду У-

писница и ђачки лист није би-

ло ни речи,

Многи студенти су купили

ове формуларе код разних

књижара, где су узимали упи-

снице са плавим или розе ко:

рицама, а на којима је стаја-

ла ознака да служе за упис на

Економскочкомерцијалну _шко-

лу у Београду. Других фор.
мулара није нигде ни било.

Међутим, при самом упису,

студенти су сазнали да те упи-

снице и ђачки листови не вре-

 

узму новеде и да треба ла

који су тек изишли из штам“

пе.

Природно је да је овим ве-

лики број студената оштећен.

Ради се истина о малим сум:-

ма. Али, баш због тога се на-

меће питање како се могло до-

зволити да поједини књижари

тако искористе необавеште-

ност наших студената и да

распродају своје залихе ста-

рих формулара. Број студена-

та који су овако бацили но-

вац, плаћајући по осам динара

за ове безвредне формуларе

није мали, и књижари су на:

купили приличан износ. Сма-

трам да се ово граничи са ште_

кулацијом, јер је књижарима

морало бити познато какви су

формулари потребни за упис

нових студената, Али, утолико

је већа одковорност и службе-

ника на Факултету, који одмах

нису упозорили студенте на то

какве формуларе треба да ку-

пују.
С. МАРИЋ

Четрдесет дана чекања
(С ходио постојећим уредба.

ма о међусобном плаћа-
њу, фабрика обуће „Милорад
Петровић“ из Београда упу-
тила је филијали Народне бан-

ке у Краљеву једну фактуру,
с тим да је филијала наплати
од установе којој је роба и-
споручена, У питању је била
наплата износа од 350.632,50
динара.

Прошло је месец дана од
слања фактуре и налога за на-
плату, 2 новац није наплаћен.
Тек после пуних четрдесет да.
на фабрика је добила извештај
од филијале Народне банке у
Краљеву, да исплата није из-
вршена и да се за наплату тре-
ба обратити Народној банци

у Београду,
Оправдано је што се налог

вратио, али нема никаквог о
правдања за то што је тако

 

из Зоолошког врта

 

   
| — Чекају да виде ту змију која једе једанпут месечно

па не мора да чека у редовима. '

Београдске основне школе почеле су са радом. У школским ча~

совима, пионири напуштају игру, Али лепи и сунчани јесењи

дани омогућују им да и за време рада удишу свеж ваздух

 

Како су београдски
пионири провели лето
Кза су воћњаци по плод-

ној Србији још одисали·
дахом пролећа пошли су први
београдски пионири на лето-
вање, Попуљци тек набрекли
од првих пролећних киша, про_
зирни и миришљави као да су,
поздрављали најмлађе госте.
Кошутњак, Ариље, Богова-

ђа, Аранђеловац, Савинац код

Такова — сиње море — Бакар,
Краљевица, Цриквеница, Селце,
Света Јелена и Будва, летова-
лишта, које су организовали
Социјални отсек ИНОга и Ми-
нистарство социјалног старања

Србије, била су овога лета пу.
на малишана. У току лета про-
шло је кроз летовалишта 2.780

београдских пионира,

Шуме, воћњаци, реке, широ_

ке и простране зелене пољане,
лагани лахори у бегу, све је то

биз оквир у коме су одзвања.
ли дечји узвици, дечја радост.
Деца из обданишта летовалг

су у Кошутњаку. Запослене
мајке биле су у то време мир-

није и задовољније, јер су зна_

ле да се њихова деца добро 0-
порављају, Предшколски пиз-

нири били су овога лета гости

и откуцеј срца Кошутњака.
Нарочито за децу изграђени

павиљони у Ариљу већ у рано.
пролеће били су, такође, пре-–
плављени дечјим смехом и и-

гром, Шест стотина пионира
из свих рејона нашег главног
града одмарало се ту, шест

стотина У Боговађи, три стоти-

не у Аранђеловцу и две стоти_
не у Савинцу.
Јуна месеца, када је несно.

сна жега притисла Београд, по-
шла је једна група од девет

стотина дечака и девојчица на
море. Тамо, на мору, где се
преплићу медитеранске биљке

дуго задржан у фијоци неког
„експедитивног“ службеника,
који је превидео и није хтео

да мисли, да се тако дуго не
сме чекати на наплату овако

великог износа у којем је, по-
ред осталог, садржан известан

део државне акумулације у о-

блику пореза на промет про-
извода, У доба када водимо
борбу за остварење нашег пр-

Дођите касније! —
| раније2

адници и намештеници из
села Рипња који су за-

послени по београдским уста-
новама и предузећима, као
најбољу везу с Београдом, ко-
ристе јутарњи локални воз Ко-
ји полази у 5.38 часова из ста-
нице Клење. Радници обично
долазе на станицу пола сата
пре поласка воза, да би могли
извадити карте и мирно ући
У 803,
На дан 8 об. м. приличан број

београдских радника и наме-
штеника није могао стићи на
рад услед аљкавог и немарног
рада дежурног чиновника на
станици Клење. Наиме, овај чи:
'новник је одбио да путницима
изда карте пола сата пре по-
ласка воза'и уместо да их са-
слуша кад су се позивали на
прописе, он је једноставно за+
творио шалтер и више се није
појављивао. Тек када је локал
већ улазио у станицу и када
су путници енергично захтева.
ли да службеник отвори шал“
тер, он је почео да издаје кар"
те, Пошто је приличан број
путника чекао, он није успео |
да свима изда карте, а није се
за то ни потрудио, Чим је до-
шло време одређено за пола.

ж

са плавим валовима Јадрана,
летовала су београдска деца

заједно са децом из целе Ср.
бије, По тесним, каменом по-
плочаним улицама, трчкарали
су пионири из чије се обуће
отресало још несасушено гру-
мење овлаженог песка, Јула
месеца изменила се нова еки-
па од 370 малишана. На море
су одлазила деца којима је од«
говарала морска клима и ва-
здух. Школска поликлиника, У

сарадњи са Социјалним отсе~
ком ИНО.а, одабрала је ову,
децу.
Уз нежну бриту старијих,

пионири су на одмору богато
користили своје дане. Пионири
су, поред забаве, проводили
часове окупљени у својим
стручним кружоцима, Природа
им је била непресушиви извор

учења. По кружоцима су се
такмичили ко ће више сакупи«
ти разног биља, ко ће више до_
нети шароликог камења, ко ће
боље научити имена разних
морских животиња, разних
пољских биљака.
Онако изгладнели од покре-

та долазили би на обеде, које
су им пажљиво припремале ан-

тифашисткиње Београда, а по_
том би одлазили на поподневни
одмор да наново продуже сво-
је дечје игре,

И свуда где се вила пионир-
ска застава, где је одјекивала
пионирска труба, било тоу
зеленој Шумадији или на Ми.
ришљавом од алга мору, свуда
је цветала радост, Пун) здра-
вља, пуно сунца, свежег здра-

вог ваздуха понели су враћају_
ћи се својим кућама београд-
ски пионири са летовалишта

разасутих широм наше земље.
Б БУЖАН

 

— на обично обавештење
вог Петогодишњег плана, када
милиони радничких руку раде
на обнови наше земље, мора се
строго осудити рад службени“
ка, који својом немарношћу
успоравају извршење наших
обавеза према Државном аку-
мулационом фонду, извршење
обавеза од којих у великој
мери зависи успех наше прве
петолетке.

Виктор КОСТРОМИН

Што нисте дошли

 

зак воза, затворио је поново
шалтер, говорећи: „Шта вам
ја могу — што нисте раније
дошли". Због таквог његовог
поступка, путници су остали
без карата и нису стигли У
Београд,
Службеник

_

станице Клење
није се само једном овако оп- |

жни скрену пажњу на његове
дужности, 'Јер, иначе, неће би-
ти чудо ако почне да грди.
путнике што га не опомињу на
разне врсте послова у његовом _
занимању. ;

Панта РОДИЋ,
чин, Министарства индустрије НРС_ к
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   Продавница новина
пред биоскопом

„Београд“

 

У ннитересу бољег изгледа и уре-

ђења града, свакако је неопходно

решити питање продаваца новина н

публикација на нашим прометним у-

гловима: пред биоскопом „Београд“

и пред кафаном „Москва“. На пре-

уређеним Теразијама овакве продав-

вице немају места пи смисла.

 

 

 

МВРЕ ЗА ПОБОЉШАЊЕ СНАБДЕВАЊА НАШИХ ПИЈАЦА
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Појачана контрола продајних м откупних тржишта

едан од главних узрока
лошег снабдевања Бео-

града и других већих градова
било је неправилно вођење
политике цена од стране Ко-
ординационог одбора при Ми-
нистарству трговине и снабле_
вања Србије. Последица сла-
бости Координационог одбора
била је и та што су претстав-
ници појединх набавних пре-
дузећа, који су били стални

чланови Одбора, успевали ла
прогурају код Координапио-
ног одбора откупне цене које
су одговарале само њиховим
предузећима. На тај начин та
предузећа су била у неку ру-
ку „овлашћени“ набијачи цена
на тржишту, а већина град-

ских предузећа Београда оста-
јала је без робе, јер је „кон-
куренција“ плаћала  произво-
ђачима више. Плаћањем не-
дозвољено високих цена од
стране појединих накупаца тр-
жиште је било упропашћено,
што је имало за последицу не-
редован довоз намирниња за
потребе Београда.

Поред лошег пословања и
лошег вођења политике цена
од стране Координационог од-
бора, заједничка
свих набавних предузећа било
је немарно склапање уговора
са среским пословним савези-
ма. Уговори, често, нису оба
везивали сауговараче ни па

 

Ререганизитија дирекције ГРОДСКИХ
предузећа Беогрода

[радска трговачка предузе-
ћа, из дана у дан, све су

више проширивала своје по-

словање, отварала нове продав

нице и трговала са све разно“

врснијом робом. _Руководеће

тело рада свију градских пре-

-дузећа била је Дирекцијаград-

Еских · трговачких

_

предузећа

при Одељењу трговине иснаб-
девања ИОНО-а. Ово једин-

ствено руководеће тело дошло

је, због разгранатости посла,

у ситуацију да не може имати

јасан преглед рада свих пре-
дузећа. Појачана важност дру-

штвене исхране с друге стра-

не је такође захтевала извесну

реорганизацију

_

досадашњег

прсловања Дирекције

_

град“

ских трговачких предузећа.

До сада постојеће Градско

угоститељско предузеће није

омогућавало правилан развој

и организацију друштвене ис-

хране. Последица је била фор-

сирање комерцијалне стране

пословања на рачун побољша-

ња исхране раднога становни-

штва.

Сви ови разлози, 23 поглави-

то тежња да се радном делу

становништва Београда побољ

ша снабдевање за живот по-

требним намирницама, _руко-
водили су Одељење трговине и

снабдевања да изврши реор-
ганизацију Дирекције прад-
ских трговачких предузећа. Та

реорганизација је извршена

на тај начин што су уместо

једног, до сада постојећег,

руководећег тела формиране
три дирекције градских трго-
вачких предузећа и то: Ди-
рекција градских предузећа
за промет прехранбеним арти-
клима која ће руководити ра-
лом Градског набавног преду“
зећа, Градског млекарства,
Предузећа за месо и масноће.
Предузећа за воће и поврће,
Градског предузећа за хлеб и
Градског аутомобилског пре-
дузећа; Дирекција градских

__предузећа за снабдевање ин-
дустриским артиклима руко-
"води радом Градског текстил-
'ног предузећа, Предузећа за
"огрев. Градског магацина, 3а-
"тим Предузећа за промет гра-

' Ђевинским материјалом, Град-
· ским  гвожђарским  предузе-
ћем и Предузећем за промет
_хартијом и канцелариским ма-
теријалом; У надлежност тре-
ће дирекције, Дирекције град-
ских гредузећа за угоститељ-
ство и друштвену исхрану до-
ћи ће два предузећа: Преду-
зеће за промет алкохолним пи-
ћима и Градско предузеће за

друштвену исхрану.

Реорганизација Дирекције

градских трговачких предузе-

ћа захтевала је такође и коре-

ниту реорганизацију откупне

мреже. Од сада ће откупљива-

чи на терену длобављати само

једну врсту робе, робу коју
њиховапредузећа продају, јер

не свако поједино предузеће
имати своје добављаче. На тај
начин, поред проширења до-
бавне мреже, биће омогућена

и спецификација

_

добављача,
Целокупна  откупна

_

мрежа,
пак, биће директно потчињена

својој дирекцији која ће кон-

тролисати рад и испуњавање
задатака добављача.

Оснивање трију Дирекција

градских трговачких предузе-

ћа Београда омогућиће јасни-

ју евиденцију рада градских

предузећа а самим тим и по-

бољшати снабдевање Београ-

да.

потрешка _

   

  

шта, рокови испоруке и прима-
ња нису назначивани, а о ква-

литету робе није било ни ре-

чи. Пенали — казне за неизвр_

шење уговора — нису били

уопште предвиђани,

Да би се свим овим појава-
ма стало на пут, Министар“

ство трговине и снабдевања

предузело је већ потребне ме-
ре. Мако се у овој години не

могу очекивати корените из-
мене постојећег стања на те-

рену, јер је сезона убирања

плодова већ у пуном јеку или

при крају, ипак ће кажњава-
ње досадашњих

_

криваца и
деловање нове политике от-
купа и добављања намирница

_ знатно побољшати снабдева-
ње наших градских тпжишта.

Као прваи најзначајнија од-

лука дошло је расформирање
Координационот одбора уме-

сто кога се при свим изврш-
ним одборима градских народ.

них одбора у већим градови
ма оснивају изванредне коми-
сије за снабдевање. Изванред-

ној комисији при  Министар-
ству трговине и снабдевања
Србије потчињене су комисије

при одборима народних вла-
сти,
Задатак је изванредних Ко:

мисија да прате и контролишу
остварење

_

дневних

_

планова
довоза намирница на тржишта
од стране набавних предузећа

ст

ИНО је безбедио кромпир за

ограда добиће 50 килограма.
члану

и задруга. Контролисање цена

на продајним и откупним тр-

жиштима и старање да поје-

дина набавна предузећа у сво-

јој политици цена међусобно

сарађују такође је даљи за-

датак изванредних комисија.

Изванредне комисије даваће

директиве за рад трговачким

предузећима и постављаће им

конкретне задатке које преду-

зећа треба да остваре при

снабдевању градова.

Изанредне комисије ће, по-

ред осталот, вршити надзор

над тржиштима и све кривце

који ометају редовно снабде-

вање или правилну политику

цена на терену предавати над-

лежним народним судовима.

Организација сталне дневне

оперативне евиденције о коли-

чинама довезене робе на пија-

це и о њеним ценаматакође је

задатак Изванредне комисије

која ће свакодневно о томе о-

бавештавати Министарство тр-

говине и снабдевања.

Оснивање изванредних ко-

мисија за снабдевање имаће

као последицу побољшање

стања на нашим пијацама, а

самим тим и побољшање снаб_
девања раднога грађанства.

 

КРОМПИР ЗА СТАНОВ-
НИШТВО БЕОГРАДА

У

зимницу. Сваки становник Бе.
Сада се дели 15 килограма по
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Београду је потребан прави дијетални

Пре више од годину дана
било је објављено да се

на Теразијама отвара дијетал-
ни ресторан. Ова вест обрадо-
вала је све оне који су, из ра-
зних узрока принуђени да се

хране специјалном, одабраном
храном, било без меса, јаја и
масти, било без соли, било У
којој другој комбинацији. У
отварању овог ресторана ви-

ресторан

дели су решење своје исхра-
не и сви самци дијеталци. Мно-
ги старији људи очекивали су
да ће у новоотвореном ресто-
рану наћи лаку вечеру.

Међутим, очекивања се нису
испунила. Већ после кратког
времена овај је ресторан сер-

вирао у несравњено већим ко-
личинама нормалну, па и гур-
манску храну. Дијетална хра-

УЗАУЖ или попреко"2

 
Један предлог за уређење трамвајских и аутобуских ста.

ница — јер су тротоари исувише уски за уобичајене попречне

редове,

на била је веома ограничена,

јеловник оскудан и једноли-

чан. Никаква инвентивност, ни-

какав труд није учињен да о-

ни, којима је то потребно, до-

бију оно што им је неопходно.

· Отварање овог ресторана, на

тај начин, није пружило оно

што је било најављено. Ресто-

ран није испунио свој задатак.

Често се дешава да прили-
ке пи услови диктирају и ру-

ководе трговачким пословима,
тако да је руководство примо-
рано да мења врсту и карактер
свога пословања. Уколико је и
овде случај да се наметнула
потреба ресторана са нормал-
ном храном на томе месту м
тога капацитета, то ипак не
значи да је требало сматрати
дијеталну кухињу као нешто,
споредно. Било је потребно
одмах тражити могућности да
се на другом месту отвори ре-
сторан са дијеталном _кухи-
ЊОМ.
Данас је то питање још увек

отворено, Многи Београђани
још увек немају могућности да
добију праву и лекарски про-
писану дијеталну храну. Пита.
ње отварања стварног дије-
талног ресторана, на. тај начин,
још увек је на дневном реду.
Само уколико се приступи

том заиста неопходном задат-
ку, то треба учинити са 903-
биљношћу и разумевањем ка-
кво овакав угоститељски посао
захтева. Не може се жозволи-
ти више да се велики број о-
болелих Београђана међу ко-
јима је знатан број настрадао
од ратних тегоба и интернаци_
је или заробљеништва, опекр-
бљује са два-три дијетална је-
ла, кад постоје читави богати
јеловници, који захтевају, ло-
душе, мало више труда, да би
се од оскудног броја дозвоље-
них сировина справило укусно
дијетално јело,
У сваком случају проблем је

важан и треба му приступити
што скорије и решити га што
потпуније.
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Зучрнцо у велику пето-

спратну зграду Москов-

скнолењинског универзалног ма-

гацина. У њему се продаје

преко 25.000 група и врста про-

извода

_

совјетске

_

индустрије.

Прошле године у Универзалном

магацину продато је робе у

вредности прено пола милијар-

де рубаља:

У пратњи комерцијалног ди-

ректора Александра Петруњина

обилазимо велике сале Универ-

запног магацина. Оне су пре-

пуне. Неколико мушкараца раз-

гледају мотоцихле марке »Мо-

сковљанин« на којима се пре-

сијава свем црни лак. До ове

групе домаћице купују усавр-

шене предмете за домаћинство.

Продавци им дају објашњења о

начину

·

употребе комбинова-

них шерпи за кување и других

предмета Љубитељи

_

радија,

лепог одела, финих чипки, со-
лидних тканина, модерног по-
суђа наћи ће овде много нових

и корисних ствари, као и фото-

графи

— Еоленктив Универзалног ма-

гацина стапно проучава захте-

ве купаца, — каже Петруњин,
старији човек цоброћудног и о-

твореног лица. Евиденција

нам омогућава да будемо на-

чисто с тим шта се највише

трати. Захваљујући томе, у мо-
тућности смо да се руководимо

укусом и потребама купаца

приликом састављања захтева

које "упућујемо предузећима,

наруџбина и

има са свим
му  испору-

Али независно од
захтева, магацин
предузећима, која
чују робу, уговор према коме

целокупна њихова нова про-

дунција у првом реду допази

овамо.

Радимо плански. Наш план

предвиђа не само количину ро-

бе, већ и рокове испорука.

— Каткад се догађа — на-
ставља директор, — да ми из

ових или оних разлога не мо-

жемо да добијемо на време и
у потребној количини нешто
од робе предвиђене планом. У

том случају наручујемо робу

месној индустрији. стављајући

јој на располонење сировине.
Цинковано посуђе, на пример,
испоручивано нам је раније из

уралпсних завода који су уУда-
љени од Москве више стотина

нилпометара.: То је било прилич-

но скупо и везано за  оптере-
ћење саобраћаја“
У Универзални магацин сва-

кодневно стиже роба из разних
места СССР. Из Харнова мага-
цин добија велосипеде; из Но-

восибирска радиоапарате. Пре-
дузећа Московске области, као

и фабрине оближњих области —

Владимирске и Ивановске —
снабдевају магацин памучним

и свиленим тканинама. док ву-

нене тканине производи за нас
лењинградска индустрија. '

— Изузетно је велика наша
пашња према избору робе, —
наше директор.

У одељењу нонфенције ми се

уверавамо да ова пажња ре-

зултира великим успехом. Оде-
ла су сашивена по најновијим

моделима, од беспрекорног ма-
теријала. Линије су  складне,
хармоничне. Магацин има пра-
вило: он нуди купцу не
одела и хаљине израђене по
моди и лепе, већ и трајне, од-
пично сашивене,

Задржавамо се пред витри-
ном у нојој су изложени љуп-

ви полувунени капутићи за ма-
ле совјетске грађане — децу
од две до три године. Плави,
отворено плави, црвени капути-
ћи на малишанима дају изглед
шумских бића из бсћни. Зато су
ти капутићи названи у Универ-
залном магацину »патуљан«.
— Ове нове дечје капуте до-

били смо данас из  Ивантејев-
ске фабрике трикотаже  којс
носи име Ђернинског. Узорав
за капуте одобрен је Ту скоро

само .

ДСС.

УМОЈСЛЕВ
на прегледу, — каже директор

Петруњин.

Ови прегледи врше се свана

три месеца. На њима се све.

страно разматрају нови модели

које ово или око индустриског

предузећа намерава да уведе

у производњу намењену мага

цину. У прегледима узимају у~

чешћа претставници  трговин~

сних организација, уметници,

иннжењерско-технвички персонал

предузећа; претставници мини-

старства, стручњаци за моделе

итд. Специјална комисија па-

мљиво разгледа моделе на ни
вим манекенима. Затим се при«

ступа расправљању о фазону,

каквоћи, технологији и трошко.
вима производње. На тај начин,
кроз колективно стварање, фор-
мира се кови облик обуће, ха-

љинс рубља, бунди, шешира
Трудбеници Универзалног ма-=

гацина често посећују  Свеса-

везну трговинску комору. Тамо
су у специјалном павиљону и»
помени сви најновији узорци
индустриских производа — и
то не само совјетски, већ и из
многих других дрмава. Многи
узорци робе намењене масов-

ној потрошњи уведени су у ин
дустриску производњу. Све су
то производи најбоље каквоће,
јер пре него што стигне у сто-
вариште Универзлког магацина

сваки артинал пролази кроз
свестрано и пажљиво провера-=

ње у самом предузећу које га
је произвело Али ни то прове-
равање квалитета не сматра се
за Универзални магацин до-
вољним. Специјално одељење
стручњана у самом матацину

поново најсавесније проверава

каквоћу робе.

Свакодневно старање цело-

купног колектива Универзалког
магацина управљенс је даљем
уздизању нултуре трговине. Ве-
лика се пажња поклања спољ-
њем изгледу и 'уређењу  мага-

цина, лепоти његових витрина

и тезги. У специјалном бироу
при магацину купац моне да
добије обавештења о роби која

га интересује. У истом бироу
нупац који је набавио више

предмета добија све своје ну“

повине заједно упаковане.
На петом спрату налази се

одељење обуће. И поред велике

врућине, купаца има много, а
највише се тражи женска обу-

ћа. Телефон сталко звони.

— Извините, самс један тре-
нутанм, — каже продавачица

младој елегантној девојци која
бира ципеле — модел. Прода

вачица даје преко телефона
обавештење: »јесте, већ смо

добили најновије моделе јесе
њих ненских ципела...«

(Ово обавештење дато је Мо•
скновљанки која га је тражила
са првог спрата Универзапног
магацина. Унутрашња телефо:
ска веза служи не само обаве-
штавању купаца, већ и оперс-
тивној повезаности између оде
љења, стоваришта и управе :-
ниверзалног магацина.
Магацин је истовремено 7

шао у две велике сезоне —

школску и јесењу. Групе 736
ника све чешће су се виђале
последњих дана у Универзалном

магацину. Дечаци и девојчице
препланулих лица, одморни ло-
сле летовања; снабдевају се 38
школу оловкама, свескама, пер•

цима и осталим школским 16

требама

Из дача у дан расљг и 6р-
купаца у олељењу одела, ву“
них тканина, шешира. _Москов-
љани се спремају за јесен
зиму. Универзапни магацин

гтра у тим припремама видну
улогу.
»Универмаго о номе смо!

ворили, претставља велики

снажни привредни организам“

Он има своја помоћна преду“

зећа, аутотранспорт и мале фе
лијале — павиљоне који РаЛ9

на изломбама и самовима,

исто тако у парковима.

н. АЛЕКСАНДРОВА

  

   

 

  

 

  

 

  

 

  



 

паЕј,
Х под нај

у 55 ~ 1
  

НЕДОСТАЦИ КУЛТУРНО - ПРОСВЕТКОГ
__ВАДА__ ВЕЛИКИМ ПРЕДУЗЕЋИМА

индикалне

_—

подружнице
прашле су у ·последње

време на плански рад и тиме
је донекле решено питање кул
турно · просветног рада од

кампање до кампање, од слу-

чаја до случаја. У

–

почетку
стварања планова није било

конкретних и садржајних за-

датака у плану, већ су се обич-

но сводили на неке циф«грске

задатке, као: одржати 2 пре-

давања, 5 читалачких часова, 2

колективне посете биоскопу,
итд. Сада се-ипак у већини

планова огледа конкретност и
садржајност тога рада изра-

ђеног на темељу потреба са-

мих чланова као и општих за-
датака. Тако се означава која
предавања ће се одржати, шта

ће се читати на  читалачким
часовима, какав курс ће се о-
творити и томе слично. На при-

мер план културно-просветне

комисије синдикалне подру“
жнице у текстилном предузећу
„Стаљинград“ предвидео је
за месец август 2 предавања и

то: о текстилним сировинама

и о спољно - политичким до-
гађајима, а у кружоцима да

се

–

обрађује Петогодишњи

план, Прелаз на плански рад

у многоме је помогао . синди-

калним подружницама и кул-

турно ~ просветним комисија

ма да се оријентишу на глав-

не задатке, да се боре за њи

хово испуњење и да се реше

случајних и наглих акција ко-

је нису могле дати добре ре-

зултате.

Отклањањем још неких не-

достатака у том планирању,

с обзиром на ускост обухваће-

них проблема и неконкретних

обавеза, пошло се правилним

путем рада. Сада је главни не-

достатак у свим великим пре-

дузећима у којима се ради У

сменама у томе да се уопште

не води брига о људима који

раде у другој или трећој сме-

ни, да се културно - просвет-
ним радом, а врло често и оп-
ште синдикалним радом, обу-

хватају само они радници који

раде у првој смени и за њих

се организује културно · про-

светни рад и за време одмора

и после рада, Ни у једном пла-

ну није уопште предвиђено ни.

ти предавање, нити агитација,
нити било каква друга акција

за оне чланове који раде У

другој и трећој смени. Та не-

брига, или боље речено —не-

пажња и несхватање важно“

сти да културно ~ просветни

рад треба тако организовати

да је приступачан за све чла-

нове једне синдикалне подру-

жнице, код неких подружни-

ца довео је до тога, као на

пример у текстилном предузе-

ћу „Стаљинград“, да се ни е-

мисије преко звучника не да-

ју 32 другу смену, иако би ту

ствар могли врло лако решити

и баш веза преко звучника У

многоме би помогла раду међу

члановима друге смене,

Још увек, премда је на то

много пута указивано, култур-

но _ просветне комисије не во-

де довољно контролу и бригу

о томе колико чланова су по

дружнице обухватиле било не-

ким предавањима, било кру-

жоцима, читалачким

_

групама

или уопште разговорима и 4

гитацијом. Предавања се одр-

жавају, али ако их посети и Мма-

ли број чланова, не предузи“

мају ништа да се она понове

у згодније време за све члано-

ве подружнице. Тако је у Бео-

градском електричном саобра-

ћајном предузећу од 2.000 чла-

нова подружнице, предавањи-

ма о  Петогодишњем

_

плану

присуствовало само око 200, а

ипак није подузето ништа, ни-

ти се размишљало о томе ка-

да. у које време, треба да се

поновно организују та преда“

вања, како би их могли посе-

Њивати и радници из других

смена или радници који радејф——

на пругама.

_

Несхватање ва-

жности обухватања већине рад

ника предавањима или уопште

васпитним радом дошлоје нај-

више до изражаја У изјавама

појединих функционера синди-

калних подружница који сма-|

трају да они ипак обухватају

све члонство јер се радне сме

не измењују сваке недеље, па

сваки нешто чује. Међутим, кад

се мало конкретније размотри

та! проблем. онда видимо да

се беш услед тих промена сме-

на догађа и то да половин«г

планова једзе подружнице у:

опште није имала предавања о

Петогодишњем плану, јер се

она држе сваких 14 дана и пад

ну на исту смену. Осим овог

запажено је да постоји неко

мишљење ла се културно-про-

светни рад може одвијати са-

мо после подне или који ПУТ

навече и према томе се не ор-

ганизује ништа за оне друго-

ве који раде после подне или

навече. Тако имамо какав кру:

. жок. иди читалачку групу с“

другој смени, али они се

стају само онда кад

 
се преба-

цују у прву смену, а ако по
неки друг остаје стално У дру-
гој смени онда је потпуно и-
золован од културно-просвет-

ног рада.

Синдикалне подружнице и
· културно - просветне комисије

у предузећима где се ради у
сменама треба озбиљно да при-
ђу решењу овог проблема, да
У својим месечним плановима
предвиде предавања и рад на
читалачким групама и кружо-
цима и за другове у другој
смени, џи то паралелно и у оно
време кад о тим стварима го-
воре, чују и расправљају они
радници који раде у првој сме.
ни Свакако да то проширује
досадашњи рад културно-про-

светних комисија, да захтева
већу бригу, а могуће и неку
организациону промену у са-
мој културно - просветној ко-
мисији, с обзиром на потребу
чврсте везе са оним групама
радника који раде у другој и-
ли трећој смени. Могуће је
да ће то захтевати извесна по-
себна задужења појединих дру-
гова за рад са друговима који
раде У другој 'или трећој сме-
ни, али важно је једно утвр-
дити: да је синдикалној по-
дружници задатак да омогући
културни и политички разви-
так свим својим члановима и
да ниуком случају не може да
препусти половину или трећи-
ну свог чланства случајности и
томе да они тек повремено мо-
гу користити разне културне
и политичке акције за «своје
уздизање. У том погледу тре-
ба синдикалним подружница-
мада пруже помоћ и рејонски
одбори Фронта с обзиром на
веће потребе предавача или
агитатора који би тако оживе-
ле тај рад са члановима дру-“
ге и треће смене.
Резултати културно • про-

светног рада не могу и не сме.
ју да се мере само по броју
одржаних предавања или ча-
сова на кружоку, групи, у ак-
тиву агитатора, већ се као у-
спешан рад може сматрати са-

мо онај који обухвата све чла-
нове једне синдикалне подру-

жнице, и то оним формама рза-
да и у оно време кад то њима
одговара. Само ако приђемо
систематском раду на органи-
зовању културно - просветног
рада за све раднике, моћи ће-
мо, заиста да пружимо поли“
тичко и културно васпитање

радничкој класи и да олакша-

мо мобилизацију радника за

извршење Петогодишњег пла-
на.

  

ЧЕШКИ ФИЛМ
„БУДИ

БЕЗ КРИЛА"
ема овог, после рата снимљеног,

чехословачког филма врло је

приступачна за наше људе За сиже

је узет исечак из отпора Чеха и Сло-

вака против окупаторског насиља:

филм приказује илегалну борбу че-

хословачких патриота на једном ае-

дрому. Радња почиње у време сви-

репог окупаторовог злочина у Лиди-

цама. За одмазду због партизанских

акција, Немци су 1942 године потпу“

но уништили село Лидице, све му-

шкарце стрељали, а остатак станов-

ништва' отерали у конџентрационе ло-

горе Ова сурова мера требало је да

заплаши Чехе и Словаке Она је, ме-

ђутим, као и остали злочини, појача-

ла народни гнев и жељу за борбом и

осветом. '
Јунаци филма прожети су тим гне-

вом и борбеношћу. Илегални центар

на аеродрому организује саботаже, о-

бавештајну службу, набављање ору“

жја из немачких магацина и сличне

акције. Организацијом искусно руко-

води стари радник Бурош, Знатно му

помаже млада и вешта чиновница Ја

на, запослена у немачкој дирекцији.

Изван овог организованог партизан-

ског колектива налази се механичар

Лом Он је сведок немачког злочина

у Лидицама и грозничаво жели да се
освети злочинцима над чехословачким

народом и људским достојанством. По

страни од организације на аеродрому,

сам у својој борби, Лом прави непро-

мишљене поступке, који посредно узро-

кују погибију његовог нећака Јирке

и откривање илегалке Јане. Овај ро-

дољубиви и поштени човек, који ни.

је нашао прави борбени пут, својом

погибијом омогућава Јанино бекство.

У оквиру места радње, у филму су
приказани и типични ликови немачких

фашиста и оних који су им се при-

кључили. Нарочито се запажају охоли

и неприступачни директор; према прет

постављенима понизни, а према пот-

чињенима надмени и сурови шеф ра-

дионице, судетски Немац Улман; бе-

зобзирни и цинички гестаповци; пре-

предена издајница — поштанска чи-

новница,
Овај узбудљиви филм значајан је

нарочито и ради тога што показује

преоријентацију чехословачке кинема-

тографије, која је после ослобођења

национализована. Ослободивши

_

се

предратних утицаја западне декадент-

ске филмске уметности, чехословачки

филмски радници нашли су нов, на-

родни и прогресивни правац у својим

делима. и, користећи своја.велика тех

ничка искуства и средства, стварају

сада филмове са тематиком и херо-
јима узетим из живота, рада и борбе

за лепшу будућност своје земље.

Филм „Људи без крила“ приказиван

је врло успешно и у Совјетском Са-

везу, где су га гледаоци и критика

примили као израз напредних идеја и

тежњи нове, национализоване чехосло-

вачке кинематографије.
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СА СВЕЧАНОСТИ КОД ВУКОВЕ КУЋЕ У ТРШИЋУ

 

РЈКа
ПИ АЈСДЕВИТАЛЕЈЕ

ВУКОВА БОРБА
за отварање школа

расле Другог устанка 1815

године, један од нејве.

ћих бораца за отварање школа

у Србији био је Вук Караџић.

Вук је почео да се учи пи-

смености још пре Првог устан“

ка, онда када »ни у сто села

није било свуда једне школе«.

Пре него што је зтишго у ма-

настир Троношу, учио се као

самоук, Он у својим успомена_

ма каже да је то почело тако

што је случајно дошао до јед“

ног московског

–

буквара. Од

тада он је свуда на путу зау-

стављао људе и тражио да му

покажу слова и објасне како

треба читати. Путницима, за

које је мислио дг знају читати,

збраћао се речима: »молим те

покажи ми ово, читај ми молим

те тако како бих ја могао за

тобом поновити«.

Човек који се овако борио

да себе описмени и културно

уздигне, када је то постигао,

није престао да се бори за о-

тварање школа којих у Србији

кнеза Милоша скор није ни

било. У тој борби Вук је био

упоран, излагао се великим не“

пријатностима и доживљавао

велика разочарења.

Неписмени кнез Милош није
марио за школе а његова око-
лина у томе га је још више

подржавала,
Све до 1830 године, осим

ретких »малих школа« тј тро.

разредних основних школа, У

Србији других школа није би:

 

Акција за прикупљање аналфабета

у Београду

 

ОХ ЗООО неписмених уписано је досад 1145

ГПрема картотеци неписме"

них Просветног одељења

Извршног одбора, у Београду

сада има 3000 неписмених до

45 године старости. Да би се

ликвидирао овај број неписме-

них Просветно оделење је, У

оквиру Вукове прославе, за-

једно са рејонским комисија-

ма за сузбијање неписмености,

а уз сарадњу фронтовских ор-

ганизација, повело велику ак-

цију за прикупљање аналфабе-

та од 1 до 14 септембра.

14 и 15 септембра извр-
шен је свечан упис приведе-

них неписмених и новоописме.

њених на аналфабетске и про-

светне течајеве. Према доби-

веним подацима од 3000 не-

писмених уписано је 1145 на

аналфабетске течајеве, и то:

на Првом рејону од 308 непи-

смених уписано 176; на

илит
и

ата

Другом рејону од 364 непи-
смена уписано је 230; на Тре-

ћем рејону од 206 уписано је
43; на Четвртом рејону од 94

уписано је 86; на Петом рејо-

ну од 528 неписмених уписа.

но је 243; на Шестом рејону
од 406 неписмених уписано је
312; на Седмом рејону од 228

уписано је 43; на Осмом рејо“

ву у Земуну од 836 неписме-

них уписано је свега 12.

Најбољи успех показан је ва
Шестом и Четвртом рејону, а
најгори на Осмом рејону — У

Земуну, где је од 836 непи-

смених уписано свега 12.

Успех привођења аналфабе-

та зависио је У многоме од

правилног извршења постав“

љених задатака. Тамо где су
основне организације схвати-

ле свој задатак као што треба

и правилно спровеле агитаци-

 

Понретне библиотеке на периферији

· Београда

 
На Чукарици ну Шуматовачкој улици 122а отворене су покретне библиотеке

. су се показали и одлични

где
ту

ре-

неписмености,

заложиле,
ју против
су се свесрдно

зултати,
14 септембра је на 43 наро:

чито за то одређена места

требало да (се одрже свечане

конференције, На овим конфе-

ренцијама, поред предавања о

Вуку Ст. Караџићу и значају
описмењавања

_

широких

—

на-

родних маса и њиховог кул-

турног уздизања, требало је

приступити свечаном уписива-

њу неписмених на аналфабет-

ске и просветне течајеве. Ме-

ђутим, само су Шести и Чет-

врти рејон извршили свој за-

датак Као што треба, па су и

постигли

_

најбоље резултате.

Од 406 неписмених на Шестом

рејову уписано је 312, а. од

94 неписмених у Четвртом ре-

јону уписано је 86. У осталим

рејонима, на одређеним ме

стима, тога дана није се ни

могао приметити упис.
Ипак ова велика акција до-

нела је значајне резултате.

Она је могла дати и далеко

боље резултате да су се сви

одговорни органи, све масовне

организације, подједнако за

узели и активно радили.

Са 14 и 15 септембром акци-

ја за привођење и упис анал-

фабета није завршена, Приво-

ђен је упис неписмених и, но-

воописмењених

_

наставља се

кроз цео септембар, а и даље

то њене коначне ликвидације.

Они рејони који су показа.

ти слаб успех у првој полови-

ди септембарске кампање за

тиквидирање неписмености,

зада настоје да то исправе.

Тако Трећи и Седми рејон
проводе живу агитацију про-

тив неписмености и повезују

з са свим основним фронтов-

чим организацијама Они су

гавили сада себи у задатак
та у претконгресном такмичењу

проведу што боље акцију за

тривођење и упис неписмених

и новоописмењених на анал-

фабетске и просветне течајеве.

ло. Најзад, и те школе биле су

приватне или општинске док су

прве државне школе основане

тек 1835 године,
Данас је заиста тешко пој-

мити да Србија Милошева вре,

мена од 1815—1835 године, пу“

них двадесет година, нема др- |

жеввих школа. Нама то изгледа

непојмљиво данас а Вуку је то

изгледало несхватљиво још оно

да, па је водио упорну борбу

против овакве страшне зазста:

лости 32 коју носи пуну криви_

цу. Милошев апсолутистички

режим.

Сам Београл, ико је имхо

већ 18.000 становника у то д'-

ба, имао је свега три лоша У

читеља, а школска зграда била

је тако неприклгдна, какс 16

дан савремени извештај гово-

ри, да »деца немзју места)

школи већ по гонку седе“.
Да овакво жалосно стање

поправи, Вук је у времену од

1820 до 1881 године седам пута

долазио у Србију не би ли по

кренуо кнеза Милоша на отва-

рање школа а нарочито на то"

варање једне »Велике школес

у Београду која би имала ка“

рактер ниже гимназије.

Вук, када !е наишао на те-

шкоће латио се пскушаја ла

самога Милоша научи писме_

ности не би ли на тај начин

пробудио у њему смисао и ра-

зумевгње за отварање школа.

И заиста, Вук је у дза маха по-

чињаоз да учи Милоша али је

увек тај посао морао да пре.

кила због непросвећене и на

задне околине Милошеве која

му је сметгла и чак претила.

Један утицајни сарадник Мило-

шев, Михајло Герман, јавно је

претио Вуку да ће му и другу

ногу пребити ако се не окани

посла око Милошевог описме-

њавања и око отвграња школа.

И заиста, Милошеви назадни

сарадници, имали су својих

мрачних разлога да се опиру

отварању школа,
Сви иоле писмени и стреси

ти људи били су прстивници

Милошеве тираније и његове

деспотске околине. Зато је У
програм политичких противни-

ка Милошевог апсолутизма У.

лазило и питање отварање но

вих школа, у првом реду отва-
рање једне гимназије у Београ_

ду. Али, уколико су ови захте-

ви били упорнији, утолико су

противници школа били безоб-

зирнији. Најзад је дошло до-

тле да су Милошеви саралници

отворено признавали да је њи_

хов програмда ометају отва-

рање школа по сваку цену, јер

је то био један од услова њи.

ховог одржавања на власти.
Нарочито је то испољавано ја-

вно после 1825 године, после
буне коју је дигао Милоје Ђак,

један од ретких људи који је

знао да чита и пише. Од тада

Милошева околина стално је

понављала као у хору: да шко-

ле нису потребне, јер, ето, слу_

чај Милоја Ђека показло је да
учени људи дижу буне, Један

од сарадника Милошевих, Ми

хајло Лаповац, за кога сам Бук
каже да је био »мало ћанут«,

предлагао је чак да се у Срби-
ји поубијају сви људи која

знају читати и писати.

Ипак, и поред свих тешкоћа

и оваквих страшно назгдних

схватања, Вук није отступао
Само захвгљујући његовој не

вероватној упорности отворена

је у Београду 1830 године »Ве
лика школа«, Истина то је би-
ла беда од школе јер је имала

свега једнога наставника. Над.

"зад и тај наставник, Димитрије

Давидовић напуштао је частве

да би учио синове кнеза Мило

ша »бегове« Милана и Михајла
у нарочитој »дворској тиколи«
Тај посао толико је пореметис

рад у Великој школа да ђаци
те године нису могла ни изаћи
на испит већ су морали поно:

вз да уче први разред и следе.
ће године, и то сви одреда. Ду:

боко ожалошћен оваквим ло-

шим почетком Вук се желио

своме пријатељу Копитару И

писао му да ће »док прва гиМ_

назија у Србији постанг, доста

мутне воде Дунавом протећи«,

Па ипак, и таква >Велика

школа«, згхваљујући Вуковој

упорности, једном отворена ни'

је се више могла затвзрити.

Постепено, иако премештена

доцније у Крагујевац, она се

претворила у нашу прву гимна-

зију 1835 године.

Али, Београд гимназију дуго

још није добио, М Милош и

његзви неписмени сарадници

имгли су нерасположење, чак
и мржњу према

_

Београду.

У Београду (је било нај,
више просвећених људи Ту

је била најјача опозиција Ми.
лошевом апсолутизму и пљач“

кашкој управи његтвих непрз-

свећених сарадника Зато Бес,
град и није тада био прегтони

ца Србије већ Крагулевац, сз

својих 2000 становника, где се

Милош, такорећи, забарисзди-

рао, водећи бербу против Њо~

вог напрелпијег духа који2

долавио из Београда. ;

Тек када је Милош оборен

са власти и каза је налустис

Србију могла се зуворита у Бе

ограду прва гимназија, лана-
шња Прва мушка гимназија У
Београду. (Она це отворгна и.

сте године када је Милош оти:

шао тј 1839 гслине,

Ускоро ге в престонац> пре-

нета у Београд, То је био да.

тум од великог значаја не са“

мо за Београд већ и за целу
Србију. Просвета није више ни-

када имала онако упорних про

тивника са којима је Вук мо

рао да се носи. Захваљујући

Вуковој борби они су били

страховито поражени, што се
најбоље види по томе шт,се.

после отварања гимназије У
Београду, отварају и друге

школе — јер се то није више

далд спречити

Данас, Када су школе прва
брига народних власти, каза У
њима видимо гаранцију свих

напредних схватања и стремље
ња за која су се борили наљ-
бољи синови српскога нарола

Вук, упорни борац за пколу.

за наролну просвету и наролчу
књижевност лобијг велихи
значај. Миодраг ЈУГОВИЋ»

то

Концерт бугарских

сепшемврича у Београду

 

Бугарски септемвричи приредили су —
пре неки дан, концерт ва београдске
пионире, на коме је дошло до дивних
манифестација југословенско • бугар-

ског братства најмлађих. МО
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Пионирски воз протутњаће
кроз два дана Кошутњаком
|Н "У прошла ни три месеца

од дана када се на врху
Кошутњака

_

залепршала

—

застава
приликом свечаности почетка ра-
дова на изградњи Пионирске пру—
ге, од дана када се први крамп
дубоко зарио у земљу шумови-
тог пропланка.

Данас од Бановог Брда, кроз
шуму Кошутњака поред Ракови-
це до близу Кнежевца, вијуга у-
скотрачни колосек саграђене Пио-
нирске пруге. Сутра ће се крамп
У рукама омладинаца последњи
пут загњурити у земљу, а у не-
дељу ће се звиждук малене ло-
комотиве помешати са радосним
усклицима са усклицима  пио-
нира. Кренуће , прва компози-
ција на свој пут од пет кило-

метара и 300 метара, кроз живо-
писне пределе кроз које вијуга
на лепом насипу колосек — дело
"омладине.

Кренуће прва композиција. Све
мора бити спремно, завршено,
да би се нестрпљиви пиониринај-
зад повезли својом железницом.

~“

Дуж целе Пионирске пруге
блистају на сунцу опаљена тела
омладинаца - бригадира. На ра-
дилишту их је 390. Бригаде сту-
дената које су започеле ово де

ло, вратиле су се на студије. Сад

раде рејонске бригаде. Груди
110 омладинаца од 390 колико их
свега има на радовима краси цр-
вена, светла значка ударника. То
су све ударници са омладинских

пруга, који су дошли да своје ис-
куство са великих пруга искори-

сте овде, на раду за дар нај-

млађима. ,

Колосек је постављен на целој

дужини. Застор шљунка такође.

Постављене су линије за телефон
и телеграф, озидане скретничар-
ске куће, постављене скретнице.

Сада се изводе радови на: завр—

шавању станичних зграда.

–

Прва
станица, „Космај“, налази се на

Бановом Брду. Испред пионирског

града, усред шуме, завршава се
станица број 2, „Сутјеска“. А та-
мо изнад Раковице, недалеко. од
завршетка Бренсберга, ставља се
кров на станицу број 3, „Јастре-

бац“. Између станица има две

постаје које носе имена

_

наших
планина

_

познатих из народноо-
слободилачке борбе, „Златибор“
и „Фрушка Гора".

~“

— Хало, овде прва, хало...

У соби главног штаба звони те-
лефон.

— Хало, овде прва, пошаљите

нам шљунак. Довршавамо још не-

колико преосталих метара засто-

ра. И креча нам треба, неста-

ло је.

— Одмах...

Дежурни у штабу издаје нере-

ћење и зачас се вагони, натова-

рени шљунком, крећу ка првој

станици. Вагоне не гурају омла-

динци. Њих вуче локомотива. Дах-

ћући и звиждећи приближава се

локомотива првој станици. На

шљунку седи неколико омлади-

наца, који ће истоварити вагоне

да би они одмах кренули натраг.

Хоризонтално:

1) Москва, „Борба“, Козара; 2) Ли-

пар, Курд, Ибар, снови; 3) Ириг, бо-

ра, опак, алав; 4) тас, тера, к, усов,

Еро; 5) он, Ерод, ора, Иран, иа; 6)

с, бриг, Кремљ, улог, н; 7) тк, гард,

око, ашов, ф. д.; 8) Рас, сало, а, у-

ска, кар; 9) одар, дека, алка, мрки;

10) Јадар, ТАСС, урме, Чопић; 11) Ри-
јека, алиби, Трогир.

Вертикално:

1) Литострој; 2) миран, кадар; 3)
опис, 6, сади; 4) саг, ерг, рај; 5) кр,

Триас, ре; 6) в, Београд, к; 7) акорд,

длета; 8) ура, Ока; 9) бре, к, Аса;

10) од, оро, сл.; 11) р, Крека, и; 12)
Би, амо, Уб; 13) Або, љ, ари; 14)

апу, Улм; 15) краси, аскет; 16) о, Ко~

рушка, р; 17) зс, Валоа, Чо; 18) Ана,

НОВ, мог; 19) роле, г, крпи; 20) Ава-

факир; 21) Иво Андрић.

Хоризонтално:

1). Планина у Народној Републици
Босни, резиме чувеног совјетског
композитора лауреата Стаљинске пре-

мије, тврдња којом се окривљује из-

вестан поступак; 2) брод којим су

превезени наши исељеници из Канаде

и „Аустралије, планови, освета; 3) уз-

вик, кратица за логаритам, престао да

иде, земљиште, кретање ваздухом; 4)

кинеско мушко име, насилно одузе,

презиме швајцарског јунака који је

главна личност једне Росинијеве опе-

ре, плод, узвик очајања, предлог; 5)

та (руски), велико совјетско приста-

 

— Ала ви мМилите. Потерајте
ту локомотиву брже. Немамо вре-
мена за чекање.

Нестрпљиви градитељи прве

станице опкољавају вагоне и,
док лупиш дланом о длан, већ се
губи иза окуке, у шуму, локомо-

тива која сад вуче празне ваго-
не.

А градитељи „прве" сјатили се
око шљунка, преносе га да га
распростру дуж колосека. И креч
је стигао. Треба још неке зидо-
ве окречити.

Прва станица је скоро готова.

Зграда има изглед праве стани-
це. У њој је канцеларија за ше-

фа, соба за телефон и телеграф,
билетарница, гардероба и мле-

кара.

Станицу су зидали омладинци

Омладинци који никада нису

узели мистрију у руке, који н:-

су знали да ставе циглу, да мал-

теришу. И то су још зидали по

новом систему. Зидови станице

су ницали као чудом. Пре подне

се тек постављао први ред ци-

гала, а после подне малени пио-

нир би морго добро да искриви

главу да би сагледао висину зи-
Зидају омладинци. __Бригади-

ри чије груди краси светла црве-

на значка.

~“

Кал се прође добрим делом
пруге посетилац се осети збуњен,
Двадесет први септембар је бли-

зу. А ту има још како много по-

слова.

— Овај, па како се теби чини,
хоће ли то бити готово на вре

међ — упитаће посетилац неког

бригадира.

Дуго бригадир неће да дигне

главу. А онда ће полако остави-

  
ниште на Црном Мору, презиме јед-

ног од највећих руских композитора,

марка потковице за ципеле; 6) нај-

лепши град старе Феникије, страно

женско име, стара мера за вино, ве-

лико западно-европско пристаниште;

7 слово латинице, митолошки бог

мора, утвара, сеоски учитељ (четврти

падеж), 8) сугласник, осовина, крећу

се, продукат вредних инсеката, Ирена,

варошица у Србији; 9) честица течно

сти, одмах (пречански), шаховски из-

раз, кћи, плод коштунице; 10) прези-

 

 
ти алатку, исправиће се, погле–
дати посетиоца некако искоса, за-
жмуривши на једно око, па ће у-
пола подругљиво, упола зачуђено
рећи:

— Ми кажрмо завршићемо све
на време. Ми не говоримо мно-
го. Али кад кажемо нешто, зна-
чи да ће тако бити.

— Кад ми кажемо, биће!,,,

младинцима ~ла ~

Завршни радбви на Пионирској прузи

Кроз два дана протутњаће ус-
котрачном пругом кроз шуму Ко-
шутњака малени пионирски воз,
Пионири ће бити путници, пио-

нири ће бити службеници пио-

нирске железнице.

Радост пионира, њихов ведар

живот, биће најлепша награда о-

градитељима.

ТТ.

БЕОГРАД,ПЕТАК
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утакмице У нашој земљи
У последње време одигран је низ

значајних шаховских утакмица у на“

шој земљи. После полуфиналних тур“

нира у Скопљу и Марибору за поје.

диначно првенство ФНРЈ у шаху одр-

жано је у Загребу такмичење између

осам екипа најбољих у држави Поз

бедила је екипа ШЦДЈА „Партизан.

коју су претстављали мајстори капе-

тан Марковић, Божић и Милић, мај-

сторски кандидати Грубер, Гермек |

Радоичић, затим одлични аматери 7.

Радоичић и С. Петровић.

Екипа „Партизана“, која располаже

јаким и солидним играчима, заслужено

је освојила назив државног првака.

Од осам чланова екипе сви мајстори

и мајсторски кандидати, укупно њих

шесторица на броју, осигурали су на

полуфиналним турнирима своје уче

шће у финалу за појединачно државно

првенство. Победа екипе „Партизана“

је уједно и победа планског, систе-

матског ин масовног рада на пољу

фискултуре У Југословенској армији,

где је шах подједнако омиљен како

међу борцима, тако и међу официрима.

У Љубљани ће у току од 4 до 25

октобра да се одржи турнир за по-

јединачно првенство ФНРЈ у шаху.

Учествоваће укупно 18 играча. Из

Београда играју др Трифуновић, Гли-

горић, Томовић и С. Вуковић, из Љу-

бљане Пирц, др Видмар, инж. Видмар

млађи и Пуц, из АП Војводине Ко-

стић (Вршац), Тот (Зрењанин) и Кул-

жински (Нови Сад), из НР Македо-

није Бидев. Из Југословенске армије

за финале су се квалификовали мај-

стори капетан Марковић, Божић и

Милић, затим мајсторски кандидати

Грубер, Радоичић и Гермек.

Титулу шампиона ФНРЈ брани др

Петар Трифуновић, који је то првен-

ство узастопно освојио на шампиона-

тима у Новом Саду 58 н Загребу

1946 године.

ж
Пешаци против топа
и коња

Познато је из праксе да пешаци до-
бијају све већу вредност уколико се
иде даље у завршницу, када нема
много фигура на табли. Од нарочитог,
су значаја за ток игре они пешаци
који су се приближили последњој хо-
ризонтали. Много пута је коњ немо-

ћан у борби против таквих пешака, а
неки пут и сам топ, нарочито када
су ти пешаци везани.
На једном турниру догодно се за-

 

нимљив случај, кад „топ и коњ нису

могли ништа да учине против удвоје.

них пешака. То је заиста редак при-
мер и ми га дајемо на увид. Положај
је овај:

Ж..
#

Па

Црни на потезу добија.

Да би се положај разумео, треба

претходно испитати сву његову дина-

мику. Шта треба црни да играрг На

1. ,...с3—с2 следи 2. ТА:ни

бели би добио игру. Не иде ни!,,,,,

сађо због 2. Тб4ђ2 и беломе би
опет била победа осигурана,

Постоји ипак начин да црни извео“

јује победу и поред огромне мате-

ријалне надмоћности белога. Потез

црнога који му доноси победу је тих

и скривен, а врло карактеристичан,

Нађите га! Црни га је у турнирској

партији нашао и одлучио игру у своју

корист. За оне, који не изнађу побе.

доносни наставак црнога, решење ће.

мо дати идућег пута.

•

У положају објављеном прошлога
пута црни је елегантним потезом 1)
.... Пе7—-е5! завршио борбу у сво.

ју корист. Обе краљице стоје неза-

штићене једна према другој, али бели

не сме да носи црну краљицу због

мата у два потеза: 2) П44:е5, 905

—а3-+; 3) Ккбеа—ђ1, Тед;сј мат.
Не само да постоји та претња, већ
је нападнут још и бели коњ. Беломе
зато ништа друго није ни остало,
већ је одмах предао игру.

.

Читаоци су у више махова изразили
жељу да се уз дато решење дијаграм
понови. Сматрамо да је једноставније
да исти читаоци сачувају шах-рубри-
ку до идућег пута када се објављује

решење, јер би се понављањем ди“
јаграма губило у простору.

   

4158,
ме великог морепловца (14#9—1506),
комедија, чувар стада; 11) град у У-

крајинском делу СССР на обали Пр-

ног Мора, отац наше књижевности и
правописа, река у Сибиру чији слив
припада Северном Леденом Мору.

Вертикално:

ту Наша вељнка творница обуће, у-

питна заменица; 2) болест која се јав-

ља код деце као последица слабе ис-

хране, показна речца; 3) Едуард, по-

вршинска мера, мађионичарски узвик;
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| Такмичење индустриских предузећа
Београда у вишебоју
 

 

Београдски _фискултурници су примили
првим носиоцима значке фискултурника налазе се вишеструки ударни-
ци и најбољи радници на изградњи и обнови земље. На слици; четво-

 

значке фискултурника. Међу

 

роструки ударник Јосип Хицл је истовремено н први носилац значке
фискултурника,

 

4) прво слово постаје јотовањем дру-
гог, назив за једно музичко дело; 5)
место у Срему, узвик при утишавању,
узречица; 6) тридесето и дванаесто
слово азбуке, велико Шекспирово де-
ло, река у Сибирском делу СССР; 7)
предлог, презиме великог совјетског
сликара чија су дела изложена у У-
метничком павиљону на Калемегдану;

8) хемиска ознака за станиум, стари
народни израз за ред, предлог; 9)
плунац, женски провинциски узвик чу-
ђења, кратица за спортски клуб; 10)

припадник најстаријег индијанског вла
дајућег племена Северне Америке, пе-
то слово азбуке, морска и речна жи-
вотиња; 11) незаконито присвајало,
нарушава; 12) страно мушко име, су-
гласник, буна; 13) лична заменица, ин-
секат чији убод изазива мали оток
на кожи, облик глагола дирати; 14)

свеза, пантљика, самогласник и сугла-
сник; 15) презиме претседника владе
једне наше народне републике, све-
за; 16) долина, потврде, два сугла-
сника; 17) мера за електричну енер-
гију, ономатопеја псећег гласа, река
позната из народноослободнлачке бор-
бе опевана у једној песми; 18) теле-
сни продукат гојазних особа, крати-
ца за слику; 19) аорист глагола узе-
ти, латинско слово, насилно узе; 20)
амерички прашак против гамади, пре-
зиме највећег совјетског природњака
чије име носи наша фабрика конзер-
ви; 21) знак за адакта, река у На-
родној Републици Србији.

 

— „Атлетичари отварају стадион „Авала“

акмичење индустриских предузе-
ћа и комбината у вишебоју тре-

ба да постане садржај рада по огран-
цима н да преоријентише огранке на
рад по свим спортским дисциплинама.
Вишебој је састављен од дисциплина
лаке атлетике, основног физичког о-
бразовања, пливања — садржи  еле-
менте такмичења за значку фискул-
турника. Када је састављан вишебој
водило се рачуна да у такмичење уђу
само дисциплине, за које нису по-
требни нарочити терени и велики из-
даци око реквизита. С друге стране,
огранци чија је делатност углавном
била ограничена на футбал, требало
је да активизирају своје чланство у

разним спортовима без неких нарочи-
тих тешкоћа. Преко организовања о-
вог такмичења огранци ће добити
фискултурне руководиоце који су им
углавном до сада недостајали, Један
од главних циљева вишебоја био је
и јачање лакоатлетских секција по
друштвима и огранцима,
Пре два месеца почела су прва так-

мичења у земљи. Док су такмичења
свуда одржавана по пропозицијама
главних одбора Јединствених синдика-
та, дотле у пропозиције у Београду
измењене и компликоване. Уместо да
распише такмичење само у једној ка-
тегорији, Градски одбор Фисаса је
поделио такмичаре по годинама старо-
сти на четири категорије, Да се по-
светила пуна пажња организовању
такмичења по предузећима ова подела
би донела масовније учешће трудбе-

Главни разлог за неуспех је недовољно залагање синдикалних и фискултурних организација

ника у такмичењу. Међутим, сем ком-
пликовања пропозиције Градски одбор
Фисаса и Месно синдикално веће у-
чинили су врло мало за развој и ус-
пех такмичења. Није остварена ни њи“
хова међусобна сарадња. Тек пре не-

колико дана, на интервенцију Главног
одбора Јединствених синдиката за Ср-
бију, такмичење у Београду је поче“
ло. Међутим, без обзира на учешће
такмичара у овом накнадном такми-
чењу, првенство индустриских преду“
зећа и комбината у вишебоју у Бео-

граду није успело. Такмичари, без об-

зира у коликом броју излазе на пр.

венство, углавном су неспремни и по“
стижу резултате испод просечне вред
ности. За ово главна кривица пада
на Месно синдикално веће и Градски
одбор Фисаса који су занемарили ово
важно такмичење. Једино предузеће
које је још пре два месеца почело
с тренингом је Индустрија мотора У
Раковици. Међутим, два месеца че.

кало се на првенство и пред крај
попустило се са припремама. Многи
такмичари престали су потпуно са
тренингом.

Насупрот стању у Београду такми“
чење у Земуну је успешно спроведе“
но, У Земуну су најбоље резултате
постигли „Змај“, „Мкарус“ и тек
стилно предузеће „Иван Милутиновић“

„Икарус“ је. извео четири мушке е

кипе, „Змај“ једну мушку, а текстил

но предузеће три женске и две му“
шке. Најбоље резултате постигли СУ

фискултурници „Икаруса“

Такмичења предузећа у вишебоју У
унутрашњости јасно су показала д%
постоји велико интересовање међу

трудбеницима за дисциплине вишебо“
ја. А успех такмичења у унутрашњо“
сти, насупрот недостатку стручних РУ
ководилаца, још јаче подвлачи неус“

пех у Београду. Фискултурна и <18"

дикална организација Београда вије
формирала једно оперативно руковод“
ство за обилажење предузећа, и 88
тренинг такмичара. У неколико пре"

дузећа фискултурници нису ни знали
које дисциплине садржи вишебој У
шта је вишебој. Многа предузећа су

излазила на тренинг, али се после де“

сетак минута трчања тренинг у више"
боју завршавао — футбалом. Ово је

грешка која се не би смела моновити.

Синдикалне и фискултурне оргаве“
зације Београда треба, после и 088"

квог такмичења какво се одржава У
Београду, да прихвате такмичаре —
учеснике и да им они послуже као
база за стварање и јачање лакоатлет"

ских секција по друштвима, Екипе ко

је постигну најбоље резултате треба

систематски да тренирају за републи“

_канско првенство које се одржава >
3 и 4 октобра ове године, Треба М
стојати да такмичење индустрисн,

предузећа и комбината у вишебоју ЕЕ
стане традиционална борба трудбц
ника наших фабрика у многим диси

плинама.
. О

сина
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